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 گشت ارشاد
 به اين دليل 

شكست خورد!

روزنامه جوان نوشت:اگر گشت ارشاد را خارج از ساختار ضمانت قانون و به 
عنوان يك فعاليت فرهنگى ببينيم، بسيار نقدها و چالش ها و حتى تشكيك ها 

مى شود به آن وارد كرد.
اين سبك از مواجهه با بدحجابى، با اين برساخت رسانه اى كه دارد از آن 

مى شود، كارآمدى لازم را براى مواجهه/صفحه 5

11 ايراد به روش جديد برگزارى كنكور؛

 از تشكيل مافياى معدل
تا افزايش احساس 

بى عدالتى

ديده بان شفافيت و عدالت طى بيانيه اى اعلام داشت: يك به يك ايرادات
يازده گانه ديده بان شفافيت و عدالت كه در سالهاى گذشته به مسئولين

اخطار داده شده بود، در حال رخ دادن است./صفحه 6

طبقه متوسط جامعه 
درحال  ازبين رفتن است
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ايسنا/خوزستان سرپرست سازمان پارك ها و فضاى سبز شهردارى 
اهواز با تاكيد بر لزوم ايجاد كمربند سبز اهواز، گفت: وقتى شركت ها 
در شهرى در حال توليد يا آلايندگى هستند بايد بخشى از درآمد خود 
را براى شهروندان هزينه كنند تا آثار زيان بار آلايندگى صنعت خود را 
كاهش دهند و يكى از كارها در اين زمينه توسعه فضاى سبز است.

على اصغر اسداللهى در گفت وگو با ايسنا، در خصوص وضعيت سرانه 
فضاى سبز اهواز اظهار كرد: در حال حاضر علاوه بر 8 ميليون و 500 
هزار مترمربع كمربند سبز اهواز، 14 ميليون و 850 هزار مترمربع 
فضاى سبز داريم كه البته اين سرانه با احتساب باغچه هاى كنار 

خيابان ها، آيلندها / صفحه 5

صنايع اهواز متناسب با آلايندگى شان، 
فضاى سبز ايجاد كنند

 همجوارى نخلستان با شاليزار ! همجوارى نخلستان با شاليزار !
 «اسماعيليه» ظرفيت بزرگ گردشگرى پايدار

4 4صفحه صفحه

بازار صنايع دستى بدون گردشگر
 رو به افول مى رود
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 چرا خيابان هاى اهواز
 پس از آسفالت، باز هم 
كنده كارى مى شوند؟

ا
شهردارى  عمرانى  و  فنى  معاون  ايسنا/خوزستان 
اهواز با اشاره به كنده كارى دوباره خيابان هاى شهر پس 
از آسفالت، گفت: با وجود اينكه قبل از انجام آسفالت، از 
شركت آبفا استعلام گرفته مى شود اما باز هم مى بينيم كه 
بعد از اتمام  كار و صرف هزينه هاى سنگين، باز هم اقدام به 

حفارى معبرهاى تازه آسفالت شده مى كنند.
پرويز حسينى در گفت وگو با ايسنا، با اشاره به حفارى هاى 
شركت آبفا پس از اتمام برخى پروژه ها و پس از انجام 
آسفالت خيابان ها اظهار كرد: بيش از يك ماه است محدوده 
زير پل ميدان دانشگاه شهيد چمران اهواز كه به تازگى به 
بهره بردارى رسيده بود، توسط شركت آبفا حفارى شده و 
هنوز به همان وضعيت باقى مانده است در حالى كه قرار 

بود اين كار را در مدت چهار روز انجام بدهند.
يك هنرمند صنايع دستى:

بازار صنايع دستى بدون گردشگر 
رو به افول مى رود

ايسنا/خوزستان يك هنرمند صنايع دستى معتقد است: 
وقتى در كشور گردشگر وجود نداشته باشد بازار فروش 
محصول هاى صنايع دستى نيز رو به افول مى رود. مهرداد 
مهرداديان اظهار كرد: مى توان با اندكى تغييرات در كپوبافى از 
آن استفاده بهترى شود و مى توانيم آن را به بازار جهانى صادر 
كنيم. وى ادامه داد: در حال حاضر مشكلات هنرمندان صنايع 
دستى از جهت اقتصادى و از سوى سياست هاى دولت است. 
زمانى حضور گردشگر در كشور بسيار بالا بود و به همين دليل 
چرخ فروش صنايع دستى خودبه خود در همه رشته هاى صنايع 
دستى مى چرخيد. اما اكنون به علت نبود سياست هاى مناسب 
اين چرخه وجود ندارد. هنرمند صنايع دستى افزود: در حال 
حاضر در تلاش هستم سبك كارى خود را به سمتى ديگر 
سوق بدهم تا بتوانم از بازارهاى داخلى براى پيشرفت در 

كار خود استفاده كنيم.

امسال 68 هزار تن خرما 
در آبادان

 برداشت مى شود

ايسنا/خوزستان مدير جهاد كشاورزى آبادان گفت: 
پيش بينى مى شود در سال جارى شاهد برداشت 68 هزار 
تن خرما در آبادان باشيم كه اين برداشت تا پايان مهرماه 
ادامه خواهد داشت. حسن دشتى نژاد در جريان بازديد مدير 
امور باغبانى جهاد كشاورزى خوزستان از كارگاه هاى خريد 
و صنايع تبديلى خرما و همچنين وضعيت خرماى در حال 
برداشت شهرستان اظهار كرد: آبادان داراى 12 هزار و 750 
هكتار نخيلات است و پيش بينى مى شود در سال جارى 
شاهد برداشت 68 هزار تن محصول خرما در آبادان باشيم 

كه اين برداشت تا پايان مهرماه ادامه خواهد داشت.
 139 مدرسه در خوزستان در 
آستانه ماه مهر افتتاح شدند

ايسنا/  در آستانه آغاز ماه مهر و بازگشايى مدارس، امروز 
139 مدرسه به صورت همزمان در سطح استان خوزستان 
توسط رئيس جمهور افتتاح شدند.   در آستانه بازگشايى 
مدارس 523 كلاس درس در قالب 139 مدرسه به صورت 
همزمان و از طريق ويدئوكنفرانس در سراسر استان خوزستان 
توسط رئيس جمهور افتتاح شدند.  اين فضاهاى آموزشى به 
مساحت 48 هزار مترمربع و با اعتبار 4 هزار و 600 ميليارد 
ريال احداث شده اند. بنا بر اعلام اداره كل نوسازى، توسعه و 
تجهيز مدارس استان خوزستان تعداد پروژه هاى افتتاح شده 
امسال نسبت به مدارس تحويل داده شده در سال گذشته 
رشد صددرصدى داشته است. پروژه هاى آموزشى خوزستان   
به صورت همزمان با سراسر كشور از طريق ويدئو كنفرانس 

توسط رئيس جمهور افتتاح شدند.

خبر

يك ميليون و 35 هزار و 533 دانش آموز
 تاكنون در خوزستان ثبت نام كردند

معاونت  سرپرست  ايسنا/خوزستان 
حفاظت  اداره كل  انسانى  زيست  محيط 
اينكه  بيان  با  خوزستان  زيست  محيط 
خوزستان از پروژهاى سدسازى در ديگر 
زمان  در  گفت:  است،  تاثيرپذير  استان ها 
ما  پروژه ها،  اين  آغاز  براى  تصميم گيرى 
نتوانستيم به موقع در اين زمينه ورود كنيم 
و دفاعيات كاملى براى شرايط تاثيرپذيرى 

خوزستان داشته باشيم.
اجراى  خصوص  در  قلى نژاد  فرهاد 
طرح هاى انتقال آب خرسان 3 و تنگه سرخ 
اظهار كرد: بر اساس رصدهاى انجام شده، 

بسيارى از سدها در خارج از استان خوزستان در حال اجرا هستند اما خوزستان از 
آن ها تاثيرپذير است و در زمان تصميم گيرى براى آغاز اين پروژه ها، ما نتوانستيم 
به موقع در اين زمينه ورود كنيم و دفاعيات كاملى براى شرايط تاثيرپذيرى 
خوزستان داشته باشيم. وى افزود: به سازمان حفاظت محيط زيست اعلام 
كرده ايم كه كارشناسان خوزستان بايد در فرآيندهاى بررسى زيست محيطى 
در خصوص تمام سدهاى در حال احداث در خارج از استان خوزستان در حوزه 
زاگرس يعنى از سد بختيارى تا سد خرسان و سد ديگرى كه ساخت آن در چهار 
محال و بختيارى در حال آغاز شدن است، به عنوان استان تاثيرپذير حضور 

داشته باشند.
گزارش هاى سدسازى ها قديمى شده اند

قلى نژاد بيان كرد: هر چند خوزستان به عنوان يكى از استان هاى تاثيرپذير از 
اين سدها، ديده شده است اما بايد بيشتر به اين مساله توجه كنيم زيرا تدوين 
گزارش ها در خصوص سدهاى در دست اجرا مربوط به سال هاى قبل بوده و در 
اين سال ها، خشكسالى ها و مسائل آبى مختلفى در خوزستان ايجاد شده است. لذا 
از اين پس قطعا حضور فعالى در اين زمينه خواهيم داشت و در مورد هر مساله اى 

كه استان خوزستان را از سدهاى در دست ساخت متاثر مى كند ورود مى كنيم.
لزوم بازنگرى در تعيين حق آبه خوزستان

سرپرست معاونت محيط زيست انسانى اداره كل حفاظت محيط زيست خوزستان 
با بيان اينكه مطالبات حق آبه هاى خوزستان بايد بازنگرى شوند، گفت: رويكرد 

اين شده  ايجاد  خوزستان  در  كه  خوبى 
است كه صنايع بايد به جاى برداشت از
رودخانه ها، از سيستم بازچرخانى آب و در
سواحل با استفاده از آب شيرين كن ها، فشار
كمترى به رودخانه ها بياورند. وى بيان كرد:
در حال حاضر بخش قابل توجهى از آب
مصرفى در منطقه ويژه اقتصادى ماهشهر،
در حال تامين از رودخانه كارون است كه
بايد اين فشار روى رودخانه را كمتر كنيم.
قلى نژاد گفت: در حالى كه بايد استفاده از
آب شيرين و آب شرب كاهش يابد و در
صنايع به سمت استفاده از پساب شهرها
برويم، در سال هاى گذشته كارخانه فولاد در شمال استان خوزستان ايجاد شده
است وبراى فعاليت آن، آب شرب و آب شيرين از رودخانه دز برداشت مى شود

كه اين مساله، قابل قبول نيست.
وى افزود: بايد به سمت تصفيه پساب هاى شهرى برويم تا بخش قابل توجهى

از نياز آبى صنايع را تامين كنيم.

طرح علاج بخشى كارون به روزرسانى مى شود
سرپرست معاونت محيط زيست انسانى اداره كل حفاظت محيط زيست خوزستان
با اشاره به برگزارى شوراى حفاظت كيفى كارون، گفت: طرح علاج بخشى
كارون بزرگ، بسيار قوى نيازها را ديده اما اجراى آن چند سالى متوقف بوده
است كه بايد پيگيرى شود. اكنون نيز در حال بازنگرى و به روزرسانى اين

طرح هستيم.
عملكرد تصفيه خانه هاى فاضلاب رضايت بخش نيست
وى با بيان اينكه وضعيت تصفيه خانه هاى فاضلاب شهرى خوزستان يكى از
چالش ها و بحران هاى زيست محيطى استان است، افزود: مهم ترين پروژه در
اين طرح، پروژه هاى تصفيه فاضلاب خوزستان است كه در اين خصوص بخشى
از اقدامات در حال انجام است اما بر اساس ارزيابى ها، روند ايجاد تصفيه خانه هاى
فاضلاب خوزستان بسيار كند است و عملكرد و راندمان تصفيه خانه هاى موجود

نيز رضايت بخش نيست و بايد به اين موضوع بيشتر توجه شود.

 ايرنا - سرپرست پايگاه ميراث جهانى سازه هاى آبى تاريخى 
شوشتر با بيان اين كه براساس نظر شوراى فنى اين پايگاه، 
ايجاد پاركينگ در محل پايگاه اقدامى غيراصولى است، 
و  عرصه  ضوابط  با  مغاير  طرح  هرگونه  اجراى  گفت: 
حريم هاى سازه هاى آبى تاريخى، ممنوع و غيرمجاز است.

ساخت وساز  به  اشاره  با  يكشنبه  روز  مهدوى كيا  امين   
غيرمجاز در عرصه سازه هاى آبى تاريخى شوشتر عنوان 
كرد: براساس طرح مصوب عرصه و حرايم ميراث جهانى، 
هرگونه ساخت وساز در عرصه كه با هدف خدمات دهى و 
رفاه حال گردشگر باشد منوط به تأييد طرح از سوى وزارت 

ميراث فرهنگى، گردشگرى و صنايع دستى است.
آبى تاريخى  سازه هاى  ميراث جهانى  پايگاه  سرپرست 
شوشتر گفت: پس از حضور شوراى فنى پايگاه در محل 
كاربرى  اعضا،  نظرات  جميع  و  ميدانى  بررسى هاى  و 
پاركينگ كه مورد توافق قبلى فى مابين آموزش و پرورش 
و شهردارى بود مورد تحليل و بررسى قرار گرفت كه 

درنهايت اقدامى غيراصولى لحاظ شد.
شدن  اجرايى  براى  راهكارهايى  ضمن  در  افزود:  وى 
طرح پيشنهادى توسط سرمايه گذار براساس ضوابط طرح 

مصوب عرصه و حرائم ميراث جهانى تبيين شده كه آماده 
ارائه و اصلاح طرح توسط متقاضى است.

به منظور  مجدد  گزارشى  كرد:  نشان  خاطر  مهدوى كيا 
جلوگيرى از ساخت و ساز غيرمجاز تا اصلاح طرح توسط 
سرمايه گذار، تنظيم و براى جلوگيرى از روند كار غيراصولى 
به اداره ميراث فرهنگى، گردشگرى و صنايع دستى شوشتر 
ارسال شد تا اقدامات لازم توسط پايگاه حفاظت انجام شود.

شهرستان شوشتر داراى حدود 350 اثر ثبت ملى است.
سازه هاى آبى تاريخى شوشتر مجموعه اى به هم پيوسته از 
پل ها، بندها، آسياب ها، آبشارها، كانال ها و تونل هاى عظيم 

هدايت آب هستند كه در ارتباط با يكديگر كار مى كنند.
اين سازه ها در دوران هخامنشيان تا ساسانيان براى بهره 
گيرى بيشتر از آب ساخته شده اند؛ در سفرنامه ژان ديولافوآ 
باستان شناس نامدار فرانسوى از اين محوطه به عنوان 
بزرگ ترين مجموعه صنعتى پيش از انقلاب صنعتى ياد 
شده است. آثار باستانى اين سازه هاى آبى با عنوان «نظام 
آبى تاريخى شوشتر» به صورت يكجا به عنوان دهمين اثر 
ايران در فهرست ميراث جهانى يونسكو با شماره 1315 

به ثبت رسيد.

 ايرنا- مديركل آموزش و پرورش خوزستان گفت: تاكنون يك ميليون و 
35 هزار و 533 دانش آموز در استان خوزستان براى سال تحصيلى جديد 
يكصد  و  ميليون  يك  به  رقم  اين  مى شود  بينى  پيش  و  كردند  نام  ثبت 

هزار نفر برسد.
مسعود حميدى نژاد با اشاره به آماده سازى مدارس براى استقبال از دانش 
آموزان در سال تحصيلى جديد در قالب پروژه مهر بيان كرد: 102 هزار 
دانش آموز براى پايه اول ابتدايى در استان ثبت نام كردند و پيش بينى 

شده كه 113 هزار دانش آموز در اين دوره تحصيلى ثبت نام كنند.
وى با بيان اينكه تاكنون 35 هزار كلاس درس براى سال تحصيلى جديد 
در استان با ثبت نام اين تعداد دانش آموز تشكيل شده است، افزود: پيش 
در  درس  كلاس  هزار   39 آموزان  دانش  نام  ثبت  افزايش  با  شده  بينى 

استان تشكيل شود.
درس  استان  غيردولتى  مدارس  در  نفر  هزار  اظهاركرد: 44  نژاد  حميدى 

مى خوانند كه حدود 13 درصد جمعيت دانش آموزى استان است.
 33 امسال  دولت  هفته  در  گفت:  خوزستان  پرورش  و  آموزش  مديركل 
مدرسه در قالب 115 كلاس با اعتبار 590 ميليارد ريال و مساحت 9 هزار 

و 200 مترمربع افتتاح و به مدارس استان اضافه شد.
دستگاهى برون  و  دستگاهى  درون  امكانات  اينكه تمام  بر  تاكيد  با  وى 
استان براى آماده سازى مدارس در سال تحصيلى جديد بسيج شده اند،
افزود: از شهردارى ها و دهيارى ها انتظار داريم كه در زيباسازى محيط و
نيز پليس  و  باشند  داشته  همكارى  پرورش  و  آموزش  با  مدرسه  اطراف 

درتامين امنيت دانش آموزان به طور جدى ورود كند.
حميدى نژاد اظهار كرد: كارگروه هاى مختلفى در قالب پروژه مهر براى
آماده سازى مدارس شامل كارگروه توجيه، تبليغ و اطلاع رسانى، كارگروه
سازماندهى، بهسازى منابع، نيروى انسانى، فضا و تجهيزات، كارگروه هاى
و آموزشى_تربيتى  و  سازى  مردمى  ارزيابى،  و  نظارت  صلاحيت،  تاييد 

تندرستى تشكيل شده است.
مديركل آموزش و پرورش خوزستان با بيان اينكه از اول مهرماه تمامى
مدارس در استان باز هستند، افزود: امسال با همكارى نيروهاى بسيج و
جهادى در قالب طرح شهيد عجميان بهسازى و شاداب سازى تعدادى از

مدارس استان انجام شد.
  هشت هزار مدرسه دولتى و غيردولتى وجود دارد.

 سرپرست معاونت محيط زيست انسانى اداره كل حفاظت محيط زيست استان:

در پروژه هاى سدسازى، دفاع كاملى از محيط زيست خوزستان نشده است 

ساخت پاركينگ در عرصه
 ميراث جهانى شوشتر ممنوع شد
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خبر

ايسنا/خوزستان مديرعامل شركت توسعه نيشكر و 
صنايع جانبى از هدف گذارى براى توليد 40 ميليون 
ليتر الكل طبى در شركت خميرمايه و الكل رازى 
خبر داد. عبدعلى ناصرى در خصوص توليد الكل 
در شركت خميرمايه و الكل رازى اظهار كرد: يك 
سويه جديد توليد اتانول زيستى (ET) با استفاده از 
راهبرد مهندسى تكاملى با روش ناپيوسته در موسسه 
تحقيقات و آموزش توسعه نيشكر و صنايع جانبى 
كشف شده است كه نقش بسيار موثرى در افزايش 
توليد الكل طبى دارد. وى با بيان اين كه استفاده از 
اين سويه موفقيت آميز بوده  است، افزود: استفاده از 
اين سويه موجب بهبود توليد و مقاومت به اتانول در 
مخمر ساكارومايسس سرويزيه در شركت خميرمايه 
و الكل رازى شده  و مى تواند در بحث افزايش توليد 

الكل در اين شركت نقش موثرى داشته باشد.
مديرعامل شركت توسعه نيشكر و صنايع جانبى 

امسال جديد  سويه  اين  كشف  به  توجه  با  گفت: 
هدف گذارى كرده ايم 40 ميليون ليتر الكل طبى توليد

كنيم و قطعا اين مهم محقق خواهد شد.
ناصرى با بيان اينكه شركت خميرمايه و الكل رازى
وابسته به شركت توسعه نيشكر و صنايع جانبى، 80
درصد الكل طبى مورد نياز كشور را توليد مى كند،
عنوان كرد: بكارگيرى اين سويه جديد باعث مى شود
فرآيند شست و شوى مخازن و دستگاه هاى مختلف
رازى الكل  و  خميرمايه  شركت  در  الكل  توليد 
(سيستم CIP) با فاصله بيشترى انجام  شود و در
نتيجه با كاهش مدت زمان توقف توليد، افزايش توليد

الكل در اين شركت محقق مى شود.
 وى خاطرنشان كرد: تحقيقات بيشترى در خصوص
فوايد اين سويه در حال انجام است و توسعه استفاده
از اين سويه در برنامه هاى آينده شركت توسعه نيشكر

و صنايع جانبى قرار دارد.

تامين بيش از 400 دستگاه تجهيزات 
تخليه و بارگيرى در بندر امام (ره)

ــتان  ــركل بنادر و دريانوردى خوزس ــتان مدي ايسنا/خوزس
ــزات تخليه و  ــتگاه تجهي ــت: با تامين بيش از 400 دس گف
ــن افزايش  ــاركت بخش خصوصى ضم ــرى با مش بارگي
ــت ارائه خدمات بندرى  ــدى صاحبان كالا، كيفي رضايتمن
ــدر امام خمينى  ــه ويژه اقتصادى بن ــتريان در منطق به مش

ــت. ــود ياف (ره) بهب
ــتگذارى سازمان بنادر و  ــاره به سياس ابوطالب گرايلو با اش
ــاركت  ــوردى در زمينه تامين تجهيزات بندرى با مش دريان
ــتگاه  ــتا دو  دس بخش خصوصى اظهار كرد: در همين راس
ــتراتژيك با توان 140 تن بر ساعت به ارزش 4  جرثقيل اس
ــد و در  ــاركت بخش خصوصى تامين ش ميليون دلار با مش

ــت. ــرار گرف ــى ق ــردارى عمليات ــه بهره ب چرخ
ــه نقل از اداره كل بنادر و دريانوردى  ــنا ب به گزارش ايس
ــواع تجهيزات  ــن ان ــه تامي ــاره ب ــا اش ــتان، وى ب خوزس
ــش خصوصى  ــاركت بخ ــرى كالا با مش ــه و بارگي تخلي

ــتگاه  ــدن بيش از 400 دس ــزود: همچنين با افزوده ش اف
ــل،  ــامل جرثقي ــرى ش ــه و بارگي ــزات تخلي ــواع تجهي ان
ــه ارزش 16 ميليون دلار به  ــراك ب ــون، لودر و ليفت كامي
ــام خمينى (ره) با  ــى در مجتمع بندرى ام ــه عمليات چرخ
ــق ويژه اقتصادى،  ــرى از مزيت هاى قانونى مناط بهره گي
ــتى ها، كاهش  ــات تخليه و بارگيرى كش ــريع عملي در تس
ــل جاده اى و  ــايل حمل و نق ــرويس دهى به وس زمان س
ــى عمليات  بندرى  ــش ضريب ايمنى و امنيت ريلى، افزاي

ــد. بهبود قابل توجهى حاصل ش
گرايلو با اشاره به ايجاد هزار فرصت شغلى پايدار به دنبال 
ــتراتژيك و محوطه اى  ــن و به كارگيرى تجهيزات اس تامي
ــريع و تسهيل در عمليات  در اين بندر بزرگ تجارى، تس
ــى از اين بندر به عنوان  بارگيرى و خروج كالاهاى اساس
ــور را از مهم ترين  كانون تخليه و بارگيرى غلات در كش

ــرد. ــوان ك ــاى آن عن مزيت ه

مديرعامل شركت توسعه نيشكر و صنايع جانبى خبرداد

هدف گذارى توليد
 40 ميليون ليتر الكل در سال 

جارى

National Iranian South Oilfields Company (NISOC) intends to purchase the following goods 

 

 

Vendors who intend to participate in aforesaid tenders are requested to send their “ Intention To 
Participate“ letter via fax to the following number along with their resume according to Qualitative 

Assessment Form no. 1, available at: www.nisoc.ir, not later than 14 days after the second 
announcement, otherwise, their requests for participation in the tender will be disregarded. 

The applicants should have relevant background in supplying the required goods and capability to 
provide and submit a bid bond of 40,687/87 EURO or 16,419,225,124 RIAL, in favor of NISOC. 

Tender documents including the materials thorough technical specifications and Qualitative 
Assessment Forms can be accessed via: www.nisoc.ir-material procurement management tab  

ONLY ACCEPTABLE DELIVERY TERM IS D.D.P., NISOC’S WAREHOUSE, AGHAJARI, IRAN 

PAYMENT TERM IS C.O.D., SUBSEQUENT TO NISOC’S MATERIAL APPROVAL 

                                                                   NO ADVANCE PAYMENT WILL BE PAID 

 

 

Public Relations

Items Material Description Quantity 

5 P/F''ROLLS-ROYCE''INDUSTRIAL AVON GAS GENERATORS 547 NO 

FOREIGN PURCHASING DEPARTMENT 
Bldg. No. 104, Material Procurement Management Complex,  Kouy-e-Fadaeian Islam (New Site), Ahvaz, Iran 

Tel. No.: 061 34 12 3589               Fax No.: 061 34 45 74 37 

AHVAZ IRAN 

TENDER NO.: 01-31-9680036 

www.shana.ir             www.nisoc.ir        http://iets.mporg.ir         www.setadiran.ir 
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دختر لرستانى به نتيجه مقبول نرسيد
عملكرد الهام حسينى 

پدر وزنه بردارى قهرمانى جهان

مسابقات وزنه بردارى قهرمانى جهان در عربستان با حضور الهام حسينى 
وزنه بردار لرستانى تيم زنان ايران روى تخته همراه بود.

به گزارش افرا ورزش، مسابقات وزنه بردارى قهرمانى جهان در رياض 
عربستان دنبال شد و الهام حسينى نماينده پراميد ايران در اين مسابقات 
روى تخته رفت. با وجود تمرينات مستمر و تلاش الهام، نتيجه نهايى 
اما چندان باب ميل او و كادر فنى نبود. حالا او بايد به دنبال نتيجه 
بهترى در هانگژو باشد. در گروه B  دسته 81 كيلوگرم، الهام حسينى در 
نخستين حركت يكضرب توانست وزنه 96 كيلوگرمى را مهار كند و سه 
چراغ سفيد بگيرد. دومين اقدام او اما روى وزنه 101 كيلويى بى ثمر بود. 
حسينى در سومين حركت يكضرب، به وزنه 103 كيلوگرمى حمله كرد 
اما باز هم نتوانست وزنه را بالاى سر ببرد. در حركت دوضرب، حسينى 
در اولين اقدام نتوانست وزنه 123 كيلويى را مهار كند اما در دومين اقدام، 

وزنه 125 كيلوگرمى را مهار كرد.
سومين و آخرين تلاش الهام حسينى با درخواست وزنه 130 كيلوگرمى 

اتفاق افتاد اما ملى پوش لرستانى نتوانست اين وزنه را بالاى سر ببرد.

معرفى برترين هاى انتخابى دارت خوزستان

ايسنا/خوزستان رقابت هاى انتخابى دارت خوزستان در دو بخش آقايان 
و زنان برگزار شد. مرحله دوم اين مسابقات جهت اعزام به رقابت هاى 
كشورى پيش رو، روز جمعه 24 شهريورماه با حضور 64 بازيكن از 
شهرهاى اهواز، بهبهان، شوشتر، جنت مكان، دزفول، شادگان، ماهشهر و 
اميديه به ميزبانى اهواز برگزار شد. به گزارش ايسنا، در پايان رقابت هاى 
بخش مردان ابراهيم قنبرى در رده اول قرار گرفت، حسام سالمى دوم 
شد و على نوريميسا و سعيد دشتى نژاد به صورت مشترك سوم شدند.

همچنين در بخش زنان سارا خدادادى كريموند و ياسمن سلطانعلى پور 
به ترتيب در جايگاه هاى اول و دوم قرار گرفتند و پروانه برفى و ستايش 

همت پور عنوان سوم مشترك را كسب كردند.
مرحله پايانى مسابقات انتخابى دارت استان اين هفته برگزار مى شود تا 
در نهايت نفرات اعزامى به رقابت هاى كشورى در سمنان انتخاب شوند.

نايب قهرمانى بانوى خوزستانى 
در گلف آزاد كشور

 
ايسنا/خوزستان ورزشكار خوزستانى در دومين دوره مسابقات آزاد گلف 
بانوان كشور به مقام نايب قهرمانى رسيد. در اين دوره از مسابقات كه 
با حضور 15 شركت كننده از استان هاى گلستان، تهران، قم، خوزستان 
و آذربايجان شرقى در مجموعه ورزشى انقلاب برگزار شد، سيمين 
عليجانوند از خوزستان با احتساب هندى كپ و با اسكور 65 بعد از 
هليا چتر نور از استان تهران با 61 اسكور در سكوى دوم قرار گرفت. 
همچنين الهام محمدى از استان قم با اسكور 71 مقام سومى را از آن خود 
كرد. سيمين عليجانوند ورزشكار قديمى و با تجربه گلف كشور تنها 
نماينده خوزستان در اين مسابقات بود. سيمين عليجانوند در گفت وگو 
كه 23  گلف  آزاد  مسابقات  دوره  دومين  برگزارى  با  رابطه  ايسنا  با 
شهريورماه برگزار شد، گفت: كيفيت برگزارى مسابقات خوب بود اما 
انتظار حضور و مشاركت بيشترى مى رفت. وى ادامه داد: انتظار مى رود 
كه به مسابقات كوچك توجه بيشترى شود، چرا كه در اين مسابقات 
است كه مشاركت ها بالا مى رود و در نهايت در مسابقات اصلى كشورى 

مى توانيم شاهد حضور و تعداد بالاى شركت كنندگان باشيم.

روح خسته راهدار خبر
از نامهربانى ها!
 بايد از نصيرشلال حمايت كرد

 ايسنا/خوزستان يك مربى وزنه بردارى 
مى گويد اگرچه رضا دهدار در قهرمانى 
جهان 2023 به مدال نرسيد اما او يك وزنه 
بردار جنگنده است و خيلى زود خود را 
جمع و جور مى كند و به روزهاى اوج 

خود بر مى گردد.
رضا دهدار در رقابت هاى قهرمانى وزنه 
حالى  در  عربستان  جهان 2023  بردارى 
كه از شانس هاى كسب مدال محسوب 
بازماند.  مدال  به  يابى  دست  از  مى شد، 
دهدار در جهانى عربستان موفق به ثبت 
ركورد 173 يك ضرب، 213 دوضرب و 
مجموع 386 كيلوگرم شد. او در رنكينگ 
المپيك جزو 10 نفر نخست است و در 

حال حاضر سهميه المپيك را دارد.
مربى رضا دهدار در شهر رامهرمز معتقد 

است، همه در مسير رسيدن اين وزنه بردار به المپيك بايد 
كمك كنند تا دهدار بدون دغدغه از اين مسير عبور كند. اين 

گفت و گو را در ادامه مى خوانيد.
  

را  ضرب  يك  در  كيلوگرم  مهار 179  توانايى  دهدار 
داشت

محسن بهمئى در گفت و گو با ايسنا، با بيان اين كه 
شرايط دهدار در جهانى عربستان عالى نبود، اظهاركرد: 
رضا هميشه كار خود را در حركت يك ضرب با وزنه 
زير 170 كيلوگرم آغاز مى كرد ولى در جهانى عربستان 
با 173 كيلوگرم شروع كرد و وقتى حركت اول سنگين 
باشد كمى فشار و استرس به وزنه بردار وارد مى شود 
كه البته خدا را شكر دهدار موفق شد، وزنه 173 كيلوگرم 
را مهار كند كه به نظرم شروع با اين وزنه محك خوبى 

براى دهدار بود.
وى ادامه داد: طبق شناخت خوبى كه از دهدار دارم بايد 
بگويم او اگرچه در دومين حركت يك ضرب نتوانست 
وزنه 179 كيلوگرم را مهار كند اما توانايى بالاى سر بردن 
اين وزنه را داشت و در ركوردگيرى تيم ملى هم اين 
وزنه را زده بود. او در دوضرب هم آن طور كه انتظار 
مى رفت نتواست كار كند و به نظرم روز، روز او نبود 
و چنين اتفاقاتى براى هر وزنه بردار بزرگ دنيا رقم مى 
خورد كه كم نيز شاهد اين موضوع نبوده ايم. آن چه 
كاملا مشخص است، اين است كه رضا دهدار جنگنده 
تر از اين چيزها است و خيلى زود خود را جمع و جور 

مى كند و به روزهاى اوج خود بر مى گردد.
 

افزايش  نصيرشلال  هدايت  با  وزنه برداران  بيشتر 
ركورد داشته اند

اين مربى خوزستانى در ادامه با حمايت از سرمربى تيم 
ملى، گفت: اكنون زمان انتقاد نيست و بايد همه در اين مسير 
به نواب نصيرشلال سرمربى تيم ملى كمك و از او حمايت 
كنند. او امسال به عنوان سرمربى كار خود را شروع كرد كه 
همراه با رويدادهاى مختلف ورزشى بوده و زمان زيادى هم 
تا المپيك باقى نمانده است. به نظرم در همين مدت كم، 
نصيرشلال خوب كار كرده است و بيشتر وزنه برداران تيم 
ملى افزايش ركورد داشته اند و اگر همه اهالى وزنه بردارى 
به او و فدراسيون در اين برهه حساس كمك كنند و كنار 
تيم ملى باشند، مى توان به خوب آماده شده تيم ملى و نتايج 

خوب اميدوار بود.
وى در باره حضور دهدار در بازى هاى آسيايى و شانس 
مدال در اين رقابت ها، عنوان كرد: دهدار چند روز ديگر 
بايد در بازى هاى آسيايى وزنه بزند كه البته باتوجه به وزنه 
زدن در يك دسته بالاتر يعنى 109 كيلوگرم كار بسيار سختى 
دارد ولى اميدوارم تمام توانمندى خود را به نمايش بگذارد. 
از الان هم پيش بينى كسب مدال سخت است زيرا در وزنه 
بردارى شرايط روز مسابقه يك وزنه بردار مى تواند ميزان 

درصد موفقيت او را نشان دهد.
 

چرا از دهدار انتظار مدال داريد؟
بهمئى با اشاره به كم لطفى ها در حق تنها ملى پوش وزنه 
بردارى خوزستان كه از شانس هاى حضور در المپيك نيز 
است، افزود: سال 98 كه رضا به اولين مدال جهانى دست 
پيدا كرد، مديركل وقت ورزش و جوانان استان خوزستان به 
همراه مسئولان اداره فنى و مهندسى اين اداره كل، دوبار از 

سالن وزنه بردارى رامهرمز كه دهدار در آن تمرين مى كند، 
بازديد داشتند و بعد حتى گفتند سال جديدى در رامهرمز 
احداث مى كنيم كه به آن ها گفتيم همين سالن را كه از 
سقف آن هنگام بارندگى آب مى چكد، بازسازى كنيد و به 
ما امكانات و تجهيزات بدهيد كافى است اما بعد از آن ديگر 
سراغى نگرفتند. باور كنيد وزنه بردار بدون تجهيزات سخت 
افزارى نمى تواند تمرين كند و از الان به اين فكر هستم 
وقتى رضا از بازى هاى آسيايى برگشت و خواست در 
رامهرمز تمرين كند با كدام تجهيزات مى خواهد تمرين 
كند. تمام اين ها درد است آن هم وقتى وزنه بردار ملى 
پوش ما بايد فقط در آرامش تمرين كند. آيا در چنين 

شرايطى از دهدار انتظار مدال هم داريد؟
وى تاكيد كرد: نبايد وزنه بردار ما آنقدر دغدغه داشته 
باشد كه به اين فكر باشد كه هم از نظر فنى با رقباى 
بعد  و  مالى،  مشكلات  با  هم  و  بجنگند  خود  جهانى 
خوزستان  ورزش  مسئولان  اگر  ببيند.  نامهربانى  هم 
مى خواهند مانند المپيكى كه نواب نصيرشلال نماينده 
خوزستان در اين رويداد مهم بود و خوش درخشيد، 
دهدار هم حضور داشته باشد و پرچم دار وزنه بردارى 
خوزستان باشد بايد از همين الان كه حتى دير هم شده 
است از او حمايت همه جانبه داشته باشند. الان فقط 
زمان حمايت از تنها ملى پوش استان است و مگر به 
جز كشتى و وزنه بردارى، خوزستان شانس حضور در چه 

رشته هاى ديگر المپيك را دارد؟

اين مربى وزنه بردارى عنوان كرد:
چرا در حالى كه مديران ورزشى
استان هاى ديگر پيش از اعزام
وزنه برداران خود به همين رقابت
جهانى در محل اردوى تيم ملى
حاضر شدند و به ورزشكار خود
خبرى دادند،  انگيزه  و  روحيه 
جوانان و  ورزش  مديركل  از 
خوزستان نبود؟ باور كنيد همين
را ورزشكار  روحيه  توجهات، 
بهبود مى بخشد و نبايد مسئولان
ما به راحتى از اهميت اين كارها

چشم پوشى كنند.
 دهدار در محاصره بى انگيزگى

است
وى ادامه داد: به هر حال وقتى
دهدار هنوز پاداش مدال هاى خود در جهانى كلمبيا از
جمله زمينى كه قرار بود به او اهدا شود را دريافت نكرده
است آيا ديگر حرفى باقى مى ماند؟ يك ورزشكار بايد
ديگر چكار كند و چقدر مدال بگيرد و اصلا چند سال
ديگر بايد منتظر بماند تا به حداقل حق خود برسد. من
احساس مى كنم با اين بى توجهى ها، رضا در محاصره
بى انگيزگى قرار گرفته است و به هر جا كه نگاه مى
كند كورسويى براى دلخوشى او وجود ندارد. باور كنيم

روح رضا دهدار از اين نامهربانى ها خسته است.
بهمئى گفت: دهدار در آستانه حضور در المپيك است
و بازهم تاكيد مى كنم اگر مسئولان استان خوزستان مى
خواهند رضا دهدار مسافر اين رقابت ها شود همه بايد
دست به دست هم دهند و هركسى در حد توان خود
براى رسيدگى و توجه به اين ورزشكار پا پيش بگذارد

تا دهدار اين مسير سخت را به سلامت عبور كند.
 

برخى استعدادها وقتى ديدند دهدار هنوز با موتور
تردد مى كنند، دلسرد شدند!

وى با بيان اين كه وزنه بردارى فوتبال نيست كه در آن
پول باشد، ادامه داد: اين رشته سخت و طاقت فرسا
است و باور كنيد يك وزنه بردار يا مربيان اين رشته
دلى كار مى كنند و تنها انتظار آن ها توجه از سوى
مسئولان است. اگر منِ مربى از كمبود امكانات صحبت
مى كنم فقط براى ورزشكارم است چون مى دانم
دهدار چه توانايى هايى دارد و چقدر انگيزه دارد كه
در المپيك خوش بدرخشد. در رامهرمز استعدادهاى
خوبى داريم كه البته متاسفانه چند نفر آن ها بعد از
اين كه ديدند دهدار قهرمان جهان است و چه شرايطى
دارد و مجبور است با موتور تردد كند و كسى هم به او
توجه نمى كند، اين رشته را كنار گذاشتند و رفتند. بارها
به مسئولان گفتم كه دهدار الگوى بسيار خوبى براى
جوانان رامهرمز است و با رسيدگى به اين ورزشكار
مى توان سالن وزنه بردارى شهر را پر از علاقه مند به
اين رشته و از آسيب هاى اجتماعى جلوگيرى كرد ولى

متاسفانه توجهى نداشته اند.
اين مربى بيان كرد: سالن فعلى وزنه بردارى رامهرمز
هم كوچك است و هم امكانات نداريم؛ حتى يكى از
دو تخته وزنه بردارى موجود در سالن با هزينه شخصى
رضا دهدار تهيه شده و تخته ديگر نيز توسط آقاى عبداالله
پيرمرادى كه يك خير است، تهيه شده است. اگر شرايط
بهترى داشتيم صد درصد نفرات خوبى را باوجود دهدار
كه انگيزه خوبى به نوجوانان و جوانان شهر داده است،
مى توانيم كشف و پرورش دهيم تا خوزستان بازهم

رضا دهدارها را در وزنه بردارى داشته باشد.

دلى كار مى كنم و با بى توجهى ها كنار آمده ام
وى عنوان كرد: من اين همه صبح و عصر براى آموزش
وزنه برداران رامهرمز به صورت رايگان وقت مى گذارم
و دلى كار مى كنم اما انتظار دارم حداقل اداره ورزش و
جوانان رامهرمز اين زحمت ها را ببيند و توجه كند. من
دلسرد نمى شوم و با اين بى توجهى ها كنار آمده ام و
ادامه مى دهم اما يك وزنه بردار ملى پوش براى تداوم
موفقيت خود يا نوجوانى كه مى خواهد فعاليت در اين رشته
را آغاز كند نيازمند توجه و رسيدگى است و اگر شرايط لازم

نباشد دلسرد مى شود و حتى ديگر ادامه نمى دهد.
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صنايع اهواز متناسب با آلايندگى شان، 
فضاى سبز ايجاد كنند

ايسنا/خوزستان سرپرست سازمان پارك ها و فضاى سبز شهردارى اهواز با تاكيد بر لزوم ايجاد كمربند سبز
اهواز، گفت: وقتى شركت ها در شهرى در حال توليد يا آلايندگى هستند بايد بخشى از درآمد خود را براى
شهروندان هزينه كنند تا آثار زيان بار آلايندگى صنعت خود را كاهش دهند و يكى از كارها در اين زمينه
توسعه فضاى سبز است.على اصغر اسداللهى در گفت وگو با ايسنا، در خصوص وضعيت سرانه فضاى سبز
اهواز اظهار كرد: در حال حاضر علاوه بر 8 ميليون و 500 هزار مترمربع كمربند سبز اهواز، 14 ميليون و
850 هزار مترمربع فضاى سبز داريم كه البته اين سرانه با احتساب باغچه هاى كنار خيابان ها، آيلندها و

قطعات ترافيكى داراى فضاى سبز محاسبه شده است.
وى با اشاره به جمعيت يك ميليون و 280 هزار نفرى اهواز، افزود: بدون احتساب كمربند سبز و تنها با
در نظر گرفتن فضاى سبز در اختيار شهردارى، سرانه فضاى سبز براى هر نفر حدود 12 متر مربع است.
سرپرست سازمان پارك ها و فضاى سبز شهردارى اهواز گفت: فضاى سبز مناطقى مانند نيوسايد و
شهرك نفت نيز كه در اختيار شهردارى نيز در حال محاسبه است تا اگر خواستند قطع درختان را انجام

دهند، مطلع شويم و جلوگيرى كنيم.
اسداللهى ادامه داد: بنا بر قانون، هيچ موسسه يا نهاد يا ارگانى نمى تواند درختى را در مجموعه خود قطع
كند يا كاربرى فضاى سبز خود را تغيير دهد. بنابراين در حال احصاى فضاى سبز اهواز در همه بخش ها

هستيم تا در حفظ و جلوگيرى از تغيير كاربرى و سوءاستفاده از آن كمك كنيم.
وى با تاكيد بر لزوم انجام مسئوليت هاى اجتماعيسوى  ازصنايع آلاينده بيان كرد: وقتى شركت ها در
شهرى در حال توليد يا آلايندگى هستند بايد بخشى از درآمد خود را براى شهروندان هزينه كنند تا آثار

زيان بار آلايندگى صنعت خود را كاهش دهند و يكى از كارها در اين زمينه توسعه فضاى سبز است.  
سرپرست سازمان پارك ها و فضاى سبز شهردارى اهواز گفت: در سال هاى گذشته كم و بيش در اهواز

ايجاد فضاى سبز از سوى صنايع آلاينده انجام شده است اما بايد كمربند سبز اهواز تكميل شود.
وى عنوان كرد: اجراى كمربند سبز اهواز با وسعت 72 كيلومتر در سال 91 مصوب شد و اجراى آن
به شركت ها و موسسات مختلف واگذار شده است. اجراى 12.5 كيلومتر از كمربند سبز به شهردارى
اهواز واگذار شده كه 8.5 كيلومتر از اين مساحت، ايجاد شده است.اسداللهى بيان كرد: ديگر شركت ها و
موسسات نيز بايد بر اساس تعهدات خود كمربند سبز اهواز را ايجاد كنند. همچنين بايد متناسب با ميزان

آلايندگى شان فضاى سبز در شهر ايجاد كنند تا آلايندگى كاهش يابد.

گشت ارشاد به اين دليل  شكست خورد!

روزنامه جوان نوشت:اگر گشت ارشاد را خارج از ساختار ضمانت قانون و به عنوان يك فعاليت فرهنگى
ببينيم، بسيار نقدها و چالش ها و حتى تشكيك ها مى شود به آن وارد كرد.

اين سبك از مواجهه با بدحجابى، با اين برساخت رسانه اى كه دارد از آن مى شود، كارآمدى لازم را براى
مواجهه با يك امر فرهنگى ندارد و مادامى كه يك روايت صحيح و به نوعى اجراى هوشمندانه ضميمه
اين گشت ارشاد نشود، مواجهه اينگونه اى خيلى كارآمد نيست و حتى بعضاً به ضدحجاب هم تبديل
مى شود.با لحاظ اين نكته بايد پرسيد آيا اينگونه گشت ارشاد به ضد غايت خودش تبديل نشده است؟ امروز
به دليل اينكه گشت ارشاد فاقد يك روايت يا پيوست رسانه اى هوشمندانه است، متأسفانه در حال تبديل
به ضد خود است. چون ما تنها روايتى كه از گشت ارشاد مى بينيم، روايت جريان مقابل و مخالف حجاب
است. اين جريان به نوعى دارد گشت ارشاد را بر ما برساخت مى كند و تصوير همگى ما اين است كه
پليس خشن است، هميشه خشونت اعمال مى كند، دخترها را مى گيرد و در ون مى اندازد... در حالى كه

واقعيت گشت ارشاد اين نيست، ولى، چون روايتى ندارد، اينگونه بازنمايى مى شود.
اگر خود پليس و گشت ارشاد از نحوه مواجهه اش با بدحجابان و دليل برخى برخوردهاى بعضاً خشن
تصويربردارى كند و خودش روايت اول را ارائه بدهد، اين ذهنيت تعديل مى شود. بسيارى از اين موارد
خشونت كه ما تصاويرش را مى بينيم، يك مرحله قبل دارد كه آن ها را كسى نمى بيند و روايت نمى شود.
مرحله قبلى معمولاً اين است كه آن فرد خاطى شروع مى كند به توهين و دعوا و گلاويز شدن با پليس و

پليس براى دفاع از خودش يا براى اجراى قانون، مجبور به اعمال خشونت مى شود.
سؤال اساسى ديگرى كه مطرح مى شود و به اين بحث مرتبط است، اين است كه با مسئله اى به اين
سبك فرهنگى و اجتماعى آيا مى شود قانونى هم برخورد كرد؟ پاسخ اين است كه بله. اساساً خود قانون
به نوعى تأثيرات فرهنگ سازى دارد. يعنى اينكه مسئله حجاب را هم مى توان با كار فرهنگى، ترويجى،
تبيينى و اين ها پيش برد و اين تأثيرات خودش را در جاى خودش دارد؛ و هم مى توان با قانون گذارى
و سياست گذارى و تنظيم گرى رفتار پيگيرى كرد. اين قانون گذارى هم خودش در فرهنگ سازى و
نهادينه شدن يك رفتار در جامعه مؤثر است، بنابراين اينگونه نيست كه فكر كنيم تزاحمى ميان قانون و
فرهنگ وجود دارد. قانون و فرهنگ مى تواند تعامل و تناسبى هم با يكديگر داشته باشد؛ بسته به اينكه
قانون چقدر ملاحظات فرهنگى آن مقوله را رعايت كرده يا نكرده باشد، چه در مرحله ايجاد و چه در مرحله
اجرا. در آخر بايد به اين پرداخت كه اگر معتقديم گشت ارشاد ضمانت اجرايى قانون است، ولى به ضدغايت
خود تبديل شده است، جايگزين مطلوب گشت ارشاد فعلى چيست؟ به نظرم هر چقدر ضمانت اجراى
قانون در اختيار مردم قرار بگيرد و نهادهاى مردمى و فعالان مردمى و آحاد مردم، امر تذكر و مواجهه با

بدحجابى را دست بگيرند، مثمرثمرتر خواهدبود.

خبر  همجوارى نخلستان با شاليزار !
 «اسماعيليه» ظرفيت بزرگ گردشگرى پايدار

از  يكى  «اسماعيليه»  مهر/ 
و  اهواز  شهرستان  بخش هاى 
داراى پتانسيل هاى بالقوه اى در 
زمينه هاى كشاورزى، بوم گردى 
ظرفيت ها  اين  كه  است  و… 

سالهاست مغفول مانده است.
استان ها  گروه  مهر؛  خبرگزارى 
- معصومه مجدم: «اسماعيليه» 
تابعه  بخش  سه  از  يكى 
در  كه  است  اهواز  شهرستان 
تفكيك  از  پس  و  سال 1392 
اين  شد؛  ايجاد  مركزى  بخش 
اهواز،  غربى  قسمت  در  بخش 
در مسيرهاى اهواز – خرمشهر و 
جاده امام صادق (ع) (جاده بقايى 

در حاشيه رودخانه كارون) قرار دارد.
بخش اسماعيليه با جمعيتى بالغ بر 25 هزار نفر متشكل از 50 روستاست كه 23 روستا داراى 
دهيار و 27 روستاى آن فاقد دهيار هستند؛ همچنين چهار روستاى اين بخش با توجه به 

شاخص هايى كه دارند به روستاهاى دهياردار اضافه خواهند شد.
شغل اصلى مردم اين منطقه كشاورزى و دامپرورى است و به دليل داشتن نخلستان و 

شاليزارهاى بسيار، ظرفيت بالايى در زمينه هاى گردشگرى و بوم گردى دارد.
چهار شركت توسعه نفت، نفت و گاز كارون، نفت و گاز اروندان و كشت و صنعت نيشكر 

اميركبير در بخش اسماعيليه فعاليت دارند.
ابراهيم ساكى، بخشدار اسماعيليه در تور رسانه اى و بازديد خبرنگاران از روستاهاى بخش 
اسماعيليه اظهار كرد: در يك سال اخير با توجه به مبالغ اختصاص داده شده از حق 
آلايندگى ها و ارزش افزوده، پيشرفت و آبادانى خوبى در روستاهاى اين بخش صورت گرفت.

اجراى 80 پروژه عمرانى
وى با بيان اينكه قريب به 80 پروژه عمرانى به ارزش 317 ميليارد ريال در بخش اسماعيليه 
اهواز انجام شده است، تصريح كرد: زيرسازى معابر در قالب 15 پروژه به مساحت 111 هزار 
و 600 مترمربع، آسفالت معابر با قير يارانه اى بنياد مسكن در قالب 14 پروژه به مساحت 102 
هزار مترمربع، هفت پروژه جوى و جدول به طول هفت هزار و 100 متر، كفپوش خيابان ها 
در قالب چهار پروژه به مساحت پنج هزار و 500 مترمربع، يك پروژه لوله گذارى به طول 
750 متر، 73 پايه روشنايى در قالب 6 پروژه، 14 عدد برج نورى در قالب سه پروژه، 18 عدد 
تابلو ورودى و يك پروژه روشنايى معابر، اقدامات انجام شده در 6 ماه اخير در قالب زيباسازى 

و ايمن سازى روستاهاى اسماعيليه است.
 بخشدار اسماعيليه گفت: در حال حاضر روشنايى 100 درصد، برج هاى نورى 14 تا 100 
درصد، تابلو، كفپوش و جوى و جدول به طور كامل انجام شده و تنها آسفالت معابر و 
زيرسازى حدود 80 درصد انجام شده است؛ اخيراً نيز چند پروژه براى اجراى آيلند روستاى 
مگطوع، پروژه هاى تكميلى روستاى صفحه دو، بيت واوى و مليحان در سامانه «ستاد» 
معرفى شده كه هنوز تعيين تكليف نشده اند اما با توجه به زمانبندى انجام شده قصد داريم تا 
پايان مهرماه امسال بخش عمرانى روستاهاى اين بخش را 100 درصد تكميل خواهيم كرد.
ساكى با بيان اينكه بخش اسماعيليه به دليل مجاورت با رودخانه كارون در حوزه كشاورزى 
شرايط خوبى دارد، تصريح كرد: شلتوك يكى از كشت هايى است كه در اين منطقه انجام 
مى شود؛ امسال با توجه به شرايط خوب حوزه كارون و نبود ممنوعيت كشت در اين بخش، 

14 هزار و 500 هكتار شلتوك كشت شده است.
وجود 424 هكتار كشت نخيلات

وى با اشاره به ظرفيت بالاى نخيلات در اسماعيليه گفت: 424 هكتار از اراضى اين بخش 
كشت خرما و نخل است كه از اين ميزان 342 هكتار استعمران، 62 هكتار بريم و 20 هكتار 
برحى است؛ سالانه ميزان 30 هزار تن توليد خرما در اين بخش توليد مى شود كه 20 هزار 

تن آن استعمران و انواع ديگر خرما 10 هزار تن است.
بخشدار اسماعيليه اضافه كرد: در چند سال اخير نخل ها به دليل گرد و غبار دچار بيمارى آفت 
خرما مى شوند كه سبب مى شد اهالى روستاها متضرر شوند اما با اقدام مؤثر جهاد كشاورزى 
و بيمه كردن تمام نخل ها، همچنين ارائه خدمات به نخل داران، مى توان گفت در 2 سال 

اخير حدود 25 درصد افزايش نخيلات داشته ايم.
ساكى بيان كرد: محصولات ديگرى از جمله ليموترش، لوبيا، انجير، كنجد و موز در منطقه 
كشت مى شود؛ البته اعلام كارشناسان اين بخش ظرفيت كشت محصولات گرمسيرى از 
جمله پاپايا، موز و انبه را دارد اما بايد متقاضى آن باشد. به نظر بنده مردم بايد بازدهى محصول 
را ببيند تا به آن گرايش پيدا كنند، به همين منظور لازم است جهاد كشاورزى كشت چند 
محصول را به عنوان پايلوت انجام دهد تا مردم نتيجه آن را لمس كرده و در راستاى 
كشت اين محصولات اقدام كنند. وى عنوان كرد: بخش اسماعيليه به دليل آنكه با بخش 
مركزى ادغام بود، كسى آن را نمى ديد و مغفول مانده بود، به همين خاطر درصدد هستيم 
تا اين بخش و پتانسيل هاى بالقوه اى را كه در آن وجود دارد، شناسايى و به سرمايه گذاران 
معرفى كنيم.  بخشدار اسماعيليه با اشاره به برگزارى نمايشگاه «شكرانه خرما» گفت: يكى 
از اهداف مهم برگزارى اين نمايشگاه نشان دادن ظرفيت هاى اين بخش بوده است؛ در 
گذشته نخلداران و كشاورزهاى اين بخش پشتيبانى نمى شدند كه سال گذشته درخواست 
برگزارى اين نمايشگاه را داشتند كه اقدامات لازم از سوى اداراتى از جمله اتاق اصناف، تعاون 
روستايى و جهاد كشاورزى نسبت به اين مسئله صورت نگرفت؛ بنابراين از طريق دهيارى ها 
و شوراها توانستيم نمايشگاه را برگزار كنيم. امسال نيز كار را با وسعت بيشتر نسبت به سال 
قبل تحت عنوان نمايشگاه شكرانه برداشت خرما برگزار كرديم كه به حرمت اربعين حسينى 

مراسم هاى جانبى اجرا نشد.
ساكى از ديگر اهداف برگزارى نمايشگاه را حذف دلالان اعلام و عنوان كرد: دلالان 
محصولات نخل داران را با قيمت هاى بسيار پايين خريدارى مى كنند و با قيمت بسيار 
بالايى در بازار به فروش مى رسانند؛ لذا قصد داريم با برگزارى اين نمايشگاه ها محصولات و 

ظرفيت ها را به مصرف كنندگان 
معرفى كرده تا كارها به صورت 
همچنين  شود؛  انجام  مستقيم 
خرما  مشتقات  تمام  است  قرار 
استفاده و بسته بندى و صنايع 
انجام  بخش  در  آن  تبديلى 
روستا  در  پايدار  اشتغال  تا  شود 
را به دنبال داشته باشد، البته در 
حال حاضر بسته بندى خرما در 
كامل  طور  به  بيوض  روستاى 

سنتى انجام مى شود.
وى با اشاره به وجود شركت هاى 
بخش  مجاورت  در  بزرگ 
شركت هاى  افزود:  اسماعيليه 
راستاى  در  بخش  اين  نفتى 
مسئوليت هاى اجتماعى و جذب نيروى بومى اقدامى انجام نداده و پاى كار نيستند اما توسعه 
نيشكر در اين مورد بهتر عمل كرده و جذب خيلى خوبى از افراد بومى منطقه داشته است 
به طور مثال 80 تا 90 درصد جوانان روستاى مرزبان در اين شركت مشغول به كار هستند، 

البته انتظار ما بيشتر از اين است.
بخشدار اسماعيليه در خصوص فرسايش آبى منطقه اظهار كرد: از ابتداى روستاى مگطوع تا 
انتهاى روستاى كاظمى يك كه بالغ بر 14 روستا و حدود 70 درصد جمعيت بخش را در بر 

مى گيرد با مسئله فرسايش آب مواجه هستند.
ساكى با بيان اينكه تا سال گذشته با مشكل برق مواجه بوده ايم، تصريح كرد: بخش 
اسماعيليه با افت شديد ولتاژ برق روبه رو بوده به طورى كه سال گذشته از ساعت 11 
صبح به بعد امكان روشن كردن كولر وجود نداشت، به تبع اين مشكل پمپ هاى تأسيسات 
آبرسانى از كار مى افتادند؛ با توجه به وجود فيدر احتياطى در پست برق نفت و گاز اروندان در 
جاده اهواز – خرمشهر، فلاحى فرماندار وقت با آنها مكاتباتى انجام داده اما نپذيرفتند براى 

اختصاص برق به بخش همكارى داشته باشند.
وى اضافه كرد: با پيگيرى هاى انجام شده موفق شديم از اروندان يك فيدر احتياطى دريافت 
و به مدار بخش اسماعيليه وارد كنيم كه در پى آن مشكل ولتاژ برق منطقه برطرف شد، به 

تبع آن نيز معضلات پمپ هاى تأسيسات آبى حل شد.
مشكل در كيفيت آب شرب

بخشدار اسماعيليه در خصوص وضعيت آب منطقه گفت: شركت آب و فاضلاب خوزستان 
در خصوص كميت آب اقدامات خوبى انجام داده و مشكل عمده منطقه حل شده و در حال 
حاضر تنها چهار روستا با مشكل مواجه هستند، اما در خصوص كيفيت آب ايراد بسيار وارد و 

لازم است نسبت به رفع آن اقدامات لازم صورت گيرد.
ساكى بيان كرد: در بخش اسماعيليه نيز سه مركز بهداشت وجود دارد؛ دو مركز در ام طمير 
و ملاشيه بين اسماعيليه و بخش مركزى مشترك است، تنها مركز مختص به بخش 

اسماعيليه در روستاى صفحه دو قرار دارد.
وى افزود: با توجه به ظرفيت منطقه در خصوص اقامتگاه هاى گردشگرى و بوم گردى 
جلسات متعددى تشكيل داده ايم اما تاكنون اهالى روستا متقاضى اين مسئله نبوده اند، بنياد 
بركت و ميراث فرهنگى پرداخت تسهيلات را براى اين زمينه ها تقبل كرده اند اما با توجه 
به اينكه زمين هاى بخش شخصى هستند بايد مردم منطقه پاى كار بيايند تا ما نسبت به 

پيگيرى مجوزها و تسهيلات اقدام كنيم.
بخشدار اسماعيليه با اشاره به وجود مشكلات عمده در حوزه آموزش اظهار كرد: بر اساس 
شاخص جمعيت بيشتر روستاهاى منطقه داراى مدارس ابتدايى هستند و در اين خصوص 
مشكلى وجود ندارد اما در خصوص وجود مدارس در مقاطع متوسطه يك و متوسطه دو با 
مشكل مواجه هستيم، دختران منطقه براى تحصيل در مقاطع متوسطه به روستاى ام طمير 
و پسران به بخش مركزى مى روند كه براى آنها با كمك مدارس سرويس هايى را براى 

اياب و ذهاب در نظر گرفته ايم.
عضو شوراى بخش اسماعيليه در خصوص وضعيت مدارس منطقه گفت: در «روستاى 
خبينه» و «صفحه دو» دبيرستان متوسطه اول براى پسران وجود دارد اما متوسطه دوم 
پسرانه نداريم؛ در بخش دختران نيز هيچكدام از مقاطع متوسطه را نداريم، در حال حاضر 
140 دختر براى ادامه تحصيل به حاشيه شهر مى روند كه از اين تعداد 90 نفر در ام طمير 
تحصيل مى كنند. سيد احمد موسوى ادامه داد: آموزش و پرورش شهرستان در خصوص تردد 
دانش آموزان چيزى را تقبل نكرده ولى شركت نيشكر براى پسران و معلمان در روستاهاى 

هدف خود سرويس اختصاص داده است.
مهاجرت معكوس در اسماعيليه

وى با بيان اينكه در گذشته اهالى روستا به دليل نداشتن برق، گاز و يا تحصيل دانش آموزان 
به شهر مى رفتند، تصريح كرد: از آنجايى كه در حال حاضر مسئله برق و گاز حل و خدمات 
خوبى براى روستاها انجام شده و شركت هاى منطقه نيز بومى بودن را ملاك استخدام نيرو 
قرار داده اند سبب شده تا مردم منطقه از شهر به روستاها برگردند كه در پى آن تراكم جمعيت 

را خواهيم داشت و اكنون شاخص رشد جمعيتى منطقه به عدد سه رسيده است.
عضو شوراى بخش اسماعيليه گفت: از آنجايى كه بازنگرى طرح «هادى» هر 10 سال يك 
بار انجام مى شود و توسعه روستاها به كُندى صورت مى گيرد، مردم ناچار به ساخت و ساز 

غيرمجاز و خارج از طرح در زمين هاى خود هستند.
موسوى با اشاره به ضعيف بودن اينترنت در روستاهاى اسماعيليه بيان كرد: دكل مناسبى در 
بخش وجود ندارد كه بتواند وضعيت اينترنت روستاها را پوشش دهد؛ ارديبهشت ماه امسال 
مسئولان مخابرات خوزستان از اين منطقه بازديد داشته و قول هاى مساعدى را براى استقرار 

دكل در روستاها داده اند اما تا به امروز هيچ اتفاقى رخ نداده است.
وى تاكيد كرد: با توجه به فرارسيدن سال تحصيلى و لزوم استفاده دانش آموزان از اينترنت 
و سايت ها در راستاى تحصيل، از مسئولان تقاضا داريم به اين مسئله توجه داشته باشند 

و سريع تر اقدامات لازم صورت گيرد تا دانش آموزان اين بخش با مشكل مواجه نشوند.
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يك  داشت:  اعلام  اى  بيانيه  طى  عدالت  و  شفافيت  ديده بان 
به يك ايرادات يازده گانه ديده بان شفافيت و عدالت كه در 
سالهاى گذشته به مسئولين اخطار داده شده بود، در حال رخ 

دادن است.
به گزارش خبرآنلاين به نقل از روابط عمومى ديده بان 
مصوبه  متاسفانه  آمده است:  بيانيه  اين  شفافيت و عدالت، در 
كنكورى شوراى عالى انقلاب فرهنگى به اجرا رسيد و سيل 
اعتراضات مردم نسبت به وقوع تقلبات پرشمار و گسترده در 
جلسات امتحانات نهايى، تصحيح هاى سليقه اى برگه هاى 
امتحانى، بى عدالتى فاحش در تراز نمرات بين امتحانات نهايى 
سال هاى مختلف و همچنين درصدهاى دروس در دو كنكور 

دى و تير به سوى ديده بان شفافيت و عدالت روانه شد.
با كدام عقل سليمى براى نمرات 20 يك درس، ارزش هاى 
متفاوت قايل مى شوند و با سرنوشت و روح و روان جوانان 

كشور بازى مى كنند؟
در دو سال گذشته، اين سازمان طى چندين نامه به رئيس 
و  دقيق  هاى  گزارش  ارائه  همچنين  و  جمهور  محترم 
درباره  كشور،  نظارتى  و  استراتژيك  نهادهاى  به  كارشناسانه 
عواقب  از  برخى  بود.  داده  هشدار  مصوبه  اين  اجراى  عواقب 
پيشبينى شده متاسفانه هم اكنون به وقوع پيوسته است و برخى 

ديگر نيز در شرف روى دادن است.
هيأت مديره ديده بان شفافيت و عدالت، اواخر مهر سال 1400 
طى نامه اى به رئيس جمهور، خواهان لغو يا تعليق اجراى مصوبه 
كنكورى شوراى عالى انقلاب فرهنگى شد. در اين نامه ايرادات زير 

به اين مصوبه وارد دانسته شد:
1. امتحانات نهايى «سال دوازدهم» قدرت تفكيك داوطلبان را ندارد.
2. سوابق تحصيلى پايايى ندارند و در نظر گرفتن تأثير «مستقيم» به هر 

اندازه براى اين سوابق، ايرادات آمارى و رياضى لاينحل دارد.
به  عطف  مصوبه،  اين   .3
ماسبق شده  است. در سال 
داوطلبان  از  بخشى   1402
و  ندارند  تحصيلى  سابقه 
داوطلبان  تحصيلى  سابقه 

تغييررشته اى ناقص است.
4. اين مصوبه موجب عسر 
شد.  خواهد  مردم  حرج  و 
تهيه سوابق تحصيلى جديد 
آن،  ترميم  يا  و  تكميل  يا 
براى  سنگينى  مالى  فشار 
طبقه مستضعف كشور وارد 

مى آورد.
5. اين مصوبه مايه تشديد 
فشار مالى بر خانواده هاست 

و افزايش گردش مالى سودجويان حوزه آموزش را تضمين مى كند.
6. اين مصوبه موجب تشديد رقابت و اضطراب دوچندان در سال 
هاى پايانى و افزايش شهريه مدارس غيردولتى و مؤسسات آموزشى 

خواهد شد.
7. اين مصوبه واپسگرايانه است و باعث بى توجهى دانش آموزان به 

دروس فرهنگ محور و نظرى خواهد شد.
8. بى اخلاقى و تقلبّ براى داوطلبان ورود به رشته هاى پررقابت 

دانشگاهى امرى ناگزير خواهد شد.
9. اين مصوبه احساس شكاف طبقاتى را در نگاه مردم افزايش 

خواهد داد.
10. بروز مشكلات قومى از عوارض اين مصوبه خواهد بود.

11. حذف تدريجى داوطلبان مناطق محروم در دانشگاه هاى دولتى 
از پيامدهاى اين مصوبه است.

موارد 1 تا 9 اين ايرادات در طول يك سالى كه از اجراى قهرى اين 
مصوبه مى گذرد اتفاق افتاده است. ادامه اين روند گستردگى و عمق 

اين مشكلات را به سرعت افزايش مى دهد.
علاوه بر ديده بان، مخالفت قوه نظارتى و اركان حكومتى و مراكز 
دولتى با اجراى اين مصوبه روز به روز افزايش مى يابد كه از آن 

جمله اند:
- 271 نفر از نمايندگان مجلس شوراى اسلامى

- معاونت حقوقى رياست جمهورى
- معاونت امور حقوقى دولت

- مركز بررسى هاى استراتژيك نهاد رياست جمهورى
- كميسيون آموزش مجلس شوراى اسلامى
- بسيج دانشجويى 22 دانشگاه علوم پزشكى
- دبيرخانه مقابله با فقر و نابرابرى آموزشى

- حزب نداى ايرانيان
و...

انقلاب  شوراى  تاكنون  متعدد،  هشدارهاى  و  مخالفت  على رغم 

فرهنگى از مواضع غيركارشناسانه خود كوتاه نيامده است و مخالفان 
را كه علاوه بر نمايندگان ملت و نهادهاى مردمى، قاطبه داوطلبان، 
زشت  الفاظى  به  هستند،  آن  جزو  كشور  هاى  خانواده  و  اوليا 
تهديد  را  مجلس  تلويحا  شورا  اين  از  برخى  نمايد.  مى  متهم 
مى كنند كه درصورت الزام كارگزارن دولت به اجراى قوانين 
قبلى مجلس كه در شوراى نگهبان تاييد شده، با راى زنى و 
لابى گرى، قوانين مجلس را بى اثر مى نمايند. اين معدود افراد 
در روز روشن حقايق و واقعيات را وارونه جلوه مى دهند و نمك 
بر زخم مردم مى پاشند و علنا اعلام مى دارند كه هدف اين 
مصوبه عدالت نبوده است. اينان به آمارهاى ناقص و تحقيقاتى 
مبهم كه منابع و اسنادش در اختيار كارشناسان نيست استناد 
مى كنند. به نشر اخبار زرد و كذب رو مى آورند و از هر نوع 
مواجهه و مناظره با كارشناسان زبده و نمايندگان ملت شانه خالى مى 
كنند. شبكه هاى صدا و سيما را براى بيان يك طرفه و مستكبرانه 
نظرات خود تصرف كرده اند و هر استدلال و نقدى را با تكبر و 

تبختر مردود مى شمارند.
كافى است اين چند مورد را به عنوان مشت نمونه خروار بررسى 

كنيم تا به وخامت اوضاع حاصل از فعاليت اين افراد پى ببريم:
1. مستندات گردش مالى 75 تا 80 هزار ميليارد تومانى موسسات 
كنكورى كه دبير سابق شورا و وزير فعلى آموزش و پرورش آن را 

مطرح كرد چيست؟
2. بر اساس همان داده ها و مستندات، پس از ابلاغ اين مصوبه، 
گردش مالى موسسات كنكورى يادشده كاهش يافته يا افزايش؟

3.هزينه تحميلى بر خانواده هاى داوطلبان در رقابت براى ورود 
به رشته هاى پرمتقاضى ، پس از اجراى مصوبه شورا، كمتر شده 

يا بيشتر؟
3. امكان 10 بار ترميم هر نمره در امتحانات نهايى كه شورا آن را 

اعلان رسمى كرد، وعده اى راست بود يا دروغ؟
موفقيت  آمار  ارائه   .4
استانهاى محروم در كسب 
امتحانات  در  بهتر  نمرات 
كنكور  به  نسبت  نهايى 
سراسرى، آمارى راست بود 

يا دروغ؟
توجه  افزايش  ادعاى   .6
مدارس و دانش آموزان به 
امور فرهنگى- عقيدتى پس 
از حذف دروس عمومى از 
ادعايى  سراسرى،  كنكور 

راست بود يا دروغ؟
رتبه  با  داوطلبانى  ورود   .7
و  50هزار  بالاى  هاى 
100هزار و حتى 140 هزار 
و 170 هزار به رشته هاى پزشكى و دندانپزشكى و دارو سازى به 
واسطه الحاقيه دانشگاه آزاد بر مصوبه نقل و انتقال فرزندان هيات 

علمى، راست است يا دروغ؟
8. امضاى مدافعان و مجريان فعلى مصوبه كنكورى شورا در پاى 

اين الحاقيه ننگين، راست است يا دروغ ؟
9. تكذيبيه رييس سازمان سنجش آموزش كشور بر اين حقايق 
و دست داشتن خودش در تصويب اين الحاقيه راست است يا 

دروغ؟
جريانى انحرافى در آموزش كشور نفوذ كرده است و قصد دارد 
آموزش در رشته هاى خاص و پرطرفدار را به كالايى لوكس 
تبديل كند كه فقط در اختيار طبقه مرفه جامعه باشد. وزارت 
آموزش و پرورش هم به دليل فقر بودجه، به درآمد حاصل از 
طرح ها و مصوبات مفسده برانگيز اين جريان، دل خوش كرده 

است و بر سر شاخ بن مى برد.
اخيرا وزراى كم تجربه آموزش و پرورش، از نمايندگان مردم 
راى اعتماد و شانيت مى گيرند اما به محض نشستن بر صندلى 
و  كنند  مى  اقدام  مردم  نمايندگان  اكثر  نظر  برخلاف  وزارت، 
قوه  احكام  به  نه  نهند  مى  وقعى  مجلس  به  نه  علنا  و  عملا 

قضاييه نه به خواست اكثريت مردم.
اين ها احساس اصلاح امور و اميد به بهبود اوضاع را در مردم 
خشم  و  سرخوردگى  انباشت  باعث  و  كشاند  مى  قهقرا  به 

مى شوند.
بدانند  بايد  فرهنگى  انقلاب  عالى  شوراى  اعضاى  و  دبير 
كه اجراى اين مصوبه ناعادلانه منجر به تعميق چرخه فقر 
ناعادلانه  ورود  داوطلبان،  موفقيت  بر  اقتصاد  تاثير  مى شود. 
داوطلبان به دانشگاه ها، تشكيل مافياى معدل و دريافت شهريه 
افزايش  و  خاص  مدارس  برخى  در  بيشتر  و  ميليونى  صد  هاى 
احساس بى عدالتى در مردم، از آثار مخرب اين مصوبه است، پس 

اين دنيا و آن دنيا خود را با اين گونه تصميم گيرى ها نسوزانيد!

 

دانش آموزان در مدرسه  چى بخورند؟
 از مغزيجات تا انواع ميوه ها

يك متخصص طب ايرانى، با اشاره به نزديكى ايام بازگشايى مدارس، 
درباره تغذيه دانش آموزان نكاتى را متذكر شد.

به گزارش خبرگزارى مهر، مريم السادات پاك نژاد گفت: بايد براى 
تهيه ميان وعده بچه ها در مدرسه، از پيش برنامه ريزى كنيد زيرا دانش 
آموزى كه صبحانه و ميان وعده مناسب نخورد در مدرسه بى حوصله، 

خسته و بى دقت است.
وى توصيه كرد كه انواع مغزيجات همچون فندق، پسته، بادام، گردو يا 
آجيل هاى شيرين مثل كشمش و مويز و يا نخودچى به عنوان خوراكى 

براى بچه ها مناسب است.
پاك نژاد افزود: مى توان مغزيجات را به صورت پودر شده درون شير 
ريخت و يا با مقدارى شيره انگور يا خرما مخلوط كرد. همچنين 
مى توان خرما را با انواع مغزها چرخ كرد و به صورت توپك به بچه ها 

داد يا از مغزها لوز تهيه كرد.
اين متخصص طب ايرانى با بيان اينكه يبوست مشكل شايعى در 
بين بچه ها است توصيه كرد كه حتماً مقدارى انجير در خوراكى هاى 

بچه ها قرار داده شود.
پاك نژاد افزود: يكى از خوراكى هايى كه خيلى مناسب بچه ها است 
نارگيل رنده شده مخلوط با شكر است كه انرژى زيادى به بچه ها 
مى دهد و بسيار مغذى است و بسيارى از بيمارى هاى آنها را نيز درمان 
مى كند. وى با بيان اينكه از دسته حبوبات نخود بسيار مفيد است، اظهار 
داشت: مى توان با نخود غذاهاى متنوعى همچون فلافل، كتلت نخود، 
شامى لپه را به شكل ساندويچ براى بچه ها درست كرد يا حتى نخود 
را پخته و با كره و آويشن و آبليمو مخلوط كرد و به عنوان ميان وعده 

در اختيار بچه ها قرار داد.
پاك نژاد ادامه داد: انواع ساندويچ ها مثل ساندويچ املت و نان و پنير با 
سبزى يا گردو و يا مربا و يا ساندويچ هايى مثل همبرگر خانگى، پوره 

سيب زمينى، فلافل و…، براى بچه ها مناسب است.
وى افزود: يكسرى خوراكى ها مثل فرنى، شيربرنج و شله زرد براى 

بچه هاى لاغر و كم بنيه مناسب تر است همچنين سمنو، سوپ، 
خوراك عدسى يا لوبيا به عنوان ميان وعده خوب است.

اين متخصص طب ايرانى با اشاره به اينكه ميوه ها سرشار از ويتامين 
هستند و مى توان به عنوان ميان وعده در مدرسه به دانش آموزان داد 
گفت: سيب بهترين ميوه براى بچه ها است، خصوصاً بچه هايى كه يك 
مقدار دچار اضطراب و تنش هاى عصبى هستند و يا رفلاكس معده 

دارند. حتى مى توان به صورت كمپوت درست كرد.
وى افزود: در كنار ميوه ها مى توان از سبزيجات پخته همچون هويچ، 
شلغم يا لبو نيز به عنوان ميان وعده دانش آموزان استفاده كرد. خصوصاً 

در فصل سرما كه سرماخوردگى شيوع دارد.
پاك نژاد ادامه داد: نوشيدنى مثل شيرعسل، شير همراه مغزيجات، 
شربت عسل يا شربت شيره انگور مناسب است. همچنين شكر سرخ 

كه در شير حل شود براى يبوست دانش آموزان مناسب است.
انواع  هستند؛  سالم  ما  سنتى  غذاهاى  عمدتاً  داشت:  اظهار  وى 
خورشت ها و آش ها و سوپ ها به شرطى كه ادويه زيادى نداشته باشند 
و نمك زيادى نداشته باشند براى وعده اصلى دانش آموزان كه ساعات 

طولانى در مدارس هستند مناسب است.
پاك نژاد با اشاره به اهميت خواب بچه ها در دوران مدرسه گفت: 
بچه هايى كه مزاج خشكى دارند عموماً لاغر هستند و به راحتى به 
خواب نمى روند؛ بنابراين بايد غذاهايى بخورند كه رطوبت دارند. خوردن 
كاهو يا آش ها و سوپ ها يا استفاده موضعى از روغن ها مثل روغن 

كدو، بادام و بنفشه و شير بادام به داشتن خواب خوب كمك مى كند.
اين متخصص طب ايرانى در پايان گفت: مشكلات جسمى و ذهنى 
دانش آموزان در مدرسه با كمبود تغذيه و الگوهاى غذايى ارتباط 
نزديكى دارد و تأثير مستقيمى بر يادگيرى آنها مى گذارد، علاوه بر 
والدين كه بايد تغذيه مناسب را در اختيار دانش آموزان قرار دهند؛ 
مدارس نيز بايد غذاها و ميان وعده هاى مناسب را در بوفه ها به فروش 

برسانند.

11 ايراد به روش جديد برگزارى كنكور؛

 از تشكيل مافياى معدل
 تا افزايش احساس بى عدالتى

سرپرست  ايسنا/خوزستان 
شهردارى  شهرى  خدمات  معاونت 
براى  شهر  آماده سازى  از  اهواز 

بازگشايى مدارس خبر داد.
على شمسى در گفت وگو با ايسنا، با 
آمادگى  براى  برنامه ريزى  به  اشاره 
شهر به منظور آغاز فعاليت مدارس، 
بودن  پيش  در  توجه  با  كرد:  اظهار 
مدارس،  بازگشايى  و  مهرماه  اول 
برنامه ريزى شده كه محيط اطراف 

مدارس تا شعاع 500 مترى كاملا پاك سازى شوند.
وى با اشاره به حجم زياد ارائه خدمات شهرى در اطراف مدارس، افزود: 
زيباسازى ديواره هاى اطراف مدارس و هرس درختان مدارس نيز انجام 

خواهد شد.
سرپرست معاونت خدمات شهرى شهردارى اهواز گفت: در روزهاى 
اخير جمع آورى سگ هاى بلاصاحب تشديد شده است تا رفت و آمد 

دانش آموزان با برقرارى امنيت 
كامل و سلامت انجام شود.

بيشترين تعداد سگ هاى 
بلاصاحب در منطقه 3

حال  در  كرد:  عنوان  شمسى 
سگ هاى  وضعيت  حاضر 
بلاصاحب در سطح شهر بهتر 
ما  مشكل  بيشترين  اما  شده 
منطقه 3  در  خصوص  اين  در 
شهردارى است؛ در اين منطقه 
حاميان سگ هاى بلاصاحب بسيار زياد هستند و مشكلات عديده اى 
در جمع آورى سگ هاى بلاصاحب براى ما ايجاد كرده اند و مردم اذيت 

مى شوند.
وى افزود: در حال پيگيرى هستيم تا تجمع سگ هاى بلاصاحب در 
محدوده منطقه 3 ساماندهى شود و سگ ها جمع آورى شوند تا جمعيت 

آن ها در اين منطقه كمتر شود.

بازگشايى  و  مهر  ماه  آغاز  آستانه  در  ايسنا/خوزستان 
مدارس، امروز 139 مدرسه به صورت همزمان در سطح استان 

خوزستان توسط رئيس جمهور افتتاح شدند.
 26) امروز  مدارس  بازگشايى  آستانه  در  ايسنا،  گزارش  به 
شهريورماه) 523 كلاس درس در قالب 139 مدرسه به صورت 
همزمان و از طريق ويدئوكنفرانس در سراسر استان خوزستان 
به  آموزشى  فضاهاى  اين  شدند.  افتتاح  جمهور  رئيس  توسط 

ميليارد   600 و  هزار   4 اعتبار  با  و  مترمربع  هزار   48 مساحت 
و  توسعه  نوسازى،  اداره كل  اعلام  بر  بنا  شده اند.  احداث  ريال 
افتتاح شده  پروژه هاى  تعداد  خوزستان  استان  مدارس  تجهيز 
امسال نسبت به مدارس تحويل داده شده در سال گذشته رشد 
صددرصدى داشته است.    پروژه هاى آموزشى خوزستان امروز 
كنفرانس  ويدئو  طريق  از  كشور  سراسر  با  همزمان  صورت  به 

توسط رئيس جمهور افتتاح شدند.

سرپرست معاونت خدمات شهرى شهردارى عنوان كرد

آماده سازى شهر اهواز براى بازگشايى مدارس
 سگ هاى بلاصاحب جمع آورى مى شوند

139 مدرسه در خوزستان
 در آستانه ماه مهر افتتاح شدند



ايسنا/خوزستان عكاس خوزستانى موفق 
 SOMONI به دريافت روبان افتخار
 INTERNATIONAL  2023
 EXHIBITION OF

PHOTOGRAPHY شد.
در  محمدى  على  ايسنا،  گزارش  به   
عكس  بين المللى  جشنواره  سومين 
سامانى 2023 تاجيكستان روبان افتخار 
عكاسى  هنر  بين المللى  فدراسيون 

(FlAP) را دريافت كرد.
اميران  از  يكى  سامانى  اسماعيل      
ماوراءالنهر  حاكم  و  سامانيان  دودمان 
(892-907) و خراسان (900-907) بود. 
وى شهر بخارا را به پايتختى برگزيد و به 
زبان و فرهنگ ادبيات فارسى دلبستگى 

بسيار داشت. رودكى سروده هايى در ستايش از وى دارد.
تعداد پنج اثر از اين عكاس پذيرفته شد و اثرى با نام «لذت فوتبال» 

موفق به كسب روبان افتخار تقدير از اين مسابقه شد.
فدراسيون بين المللى  هنر عكاسى (فياپ) واسطه اى براى برقرارى 

ارتباط بين  موسسات ملى عكاسى در 
كشورهاى مختلف جهان است. فياپ 
تنها موسسه بين المللى در زمينه عكاسى 
است كه از طرف يونسكو به رسميت 
به  بنا  نيز  پروژه هايى  و  شده  شناخته 
درخواست اين سازمان انجام داده است. 
اين فدراسيون به عنوان عضو اجرايى 
سراسر  در  عكاسى  ملى  موسسات  با 
جهان همكارى نزديك دارد كه تعداد 
آن ها به بيش از 85 موسسه ملى در 
پنج قاره مى رسد.   جشنواره بين المللى 
برگزار  تاجيكستان  در  سامانى  عكس 
شماره  (پاتروناژ)  مجوز  داراى  و  شده 
هنر  بين المللى  فدراسيون   596/2023
انجمن   2023-418 (فياپ)،  عكاسى 
عكاسى آمريكا (PSA) و Salon.Photo 2023-076 است. 
عكس ها راه يافته به اين جشنواره ضمن ثبت در آرشيو FIAP  و 
PSA به نام عكاس براى دريافت درجه هاى هنرى (القاب) آن ها 

نيز محاسبه خواهد شد.

شوشتر  ديباى  ايرانى  كاغذ  ايرنا-   
قرار  متقاضى  ناشران  اختيار  در 
مى گيرد؛ اين مجموعه يكى از معدود 
توليدكنندگان كاغذ 100 درصد طبيعى 
و قابل بازگشت به طبيعت در دنيا است 
كه محصولاتى مانند كاغذ سفيد، كاغذ 
كرافت، كاغذ چاپ و تحرير و خمير 
كاغذ را به بازارهاى داخلى و خارجى 

عرضه مى كند.
 براساس اطلاعات مندرج در پايگاه اطلاع رسانى صنايع خمير و 
كاغذ ديباى شوشتر، اين مجموعه يكى از معدود توليدكنندگان 
كاغذ 100 درصد طبيعى و قابل بازگشت به طبيعت در دنيا است 
كه محصولاتى مانند كاغذ سفيد، كاغذ كرافت، كاغذ چاپ و 
تحرير و خمير كاغذ را به بازارهاى داخلى و خارجى عرضه 
مى كند. اين كارخانه محصول كاغذ خود را با استفاده از الياف 
نيشكر (باگاس) و بدون نياز به قطع درختان توليد مى كند و از 
اين نظر يكى از پيشگامان صنعت دوستدار محيط زيست در 

جهان است.
كاغذ  اين  دريافت  متقاضى  ناشران 
شهريور   22) چهارشنبه  از  مى توانند 
1402) با مراجعه به سامانه توزيع كاغذ 
بخش  در   paperds.ir نشانى  به 
پيش  ثبت نام كاغذ ايرانى، با انتخاب 
گزينه ديباى شوشتر، درخواست خود 

را ثبت كنند.
هر بند كاغذ ديباى شوشتر 100 در 70 
با گرماژ 70 گرم كه پيش از اين قيمت آن يك ميليون و 47 
هزار تومان اعلام شده بود، اكنون با كاهش قيمت به 995 هزار 
تومان رسيده است و هر بند كاغذ 60 در 90 با گرماژ 70 گرم نيز 
كه قيمت آن 807 هزار و 800 تومان بود اكنون با قيمت 779 

هزار تومان عرضه مى شود.
لازم به ذكر است؛ پس از واريز وجه، زمان دقيق و نحوه تحويل 
كاغذ (تا حداكثر 15 روز كارى پس از واريز وجه) از طريق پيامك 

به ناشران اطلاع رسانى خواهد شد.

در  شده  فراخوان منتشر  طبق 
سايت اين شركت، اصحاب رسانه 
مى توانند آثار خود را در مدّت زمان 
تعيين شده به دبيرخانه جشنواره 
ارسال كنند. مدير روابط عمومى 
صنايع  و  نيشكر  توسعه  شركت 
سومين  برگزارى  از  جانبى 
«شهد  مطبوعاتى  جشنواره 

رسانه» خبر داد.
به گزارش روابط عمومى شركت 
جانبى،  صنايع  و  نيشكر  توسعه 
دكتر وليد آلبوناصر ضمن تبريك 
بهار  كه  ربيع الاول  ماه  آغاز 
رويش  و  است  مؤمنان  دل هاى 

دوباره نشاط و شادمانى، تاكيد كرد كه همزمانى انتشار فراخوان 
سومين جشنواره شهدِ رسانه را با اين ماه پُربركت به فال نيك 
مى گيريم و اميدواريم همچون گذشته، خبرنگاران با نگاه خلاقانه 
در آفرينش آثار، در بعُد محلىّ و ملىّ، بازوى توسعه اى اين صنعت 
شوند.  وى با اشاره به برگزارى موفّق دو دوره جشنواره مطبوعاتى 
رويداد  اين  كه  است  اين  بر  تلاش  كرد،  تاكيد  رسانه،  شهد 
رسانه اى در سومين دوره، با تاكيد بر نقاط قوّت و بهره مندى از 
ديدگاه هاى اساتيد رسانه اى، بيش از پيش در راستاى ايجاد نشاط 

و افزايش رقابت سازنده بين اصحاب رسانه گام بردارد.
مدير روابط عمومى شركت توسعه نيشكر و صنايع جانبى استقبال 
رسانه هاى استانى و سراسرى از اين جشنواره را در دوره هاى 
قبلى، مطلوب ارزيابى كرد و اين استقبال را پشتوانه اى براى 
صنعت نيشكر در انعكاس هر چه بهتر ظرفيت هاى صنعت 

نيشكر و بهره مندى از نظرات و ديدگاه هاى نخبگان دانست.

آموزش خبرنگاران 
متخصّص حوزه نيشكر

آموزش  آلبوناصر،  گفته  به 
خبرنگارانى متخصّص با شناخت 
و آگاهى كامل از پيچ و خم هاى 
از  ديگر  يكى  نيشكر،  صنعت 
روابط عمومى  هدف گذارى هاى 
رسانه  شهدِ  مسير  در  نيشكر 
است و اين اتفّاق با توجه به نقش 
مؤثر رسانه ها در سومين جشنواره 
شكرستان، با بهره گيرى از اساتيد 
برجسته روزنامه نگارى و برگزارى 
مستمر دوره هاى آموزشى محقّق 

خواهد شد.
وى از همكارى و همراهى اداره كل فرهنگ و ارشاد اسلامى 
خوزستان، خانه مطبوعات خوزستان، نخبگان و اساتيد رسانه اى 
در برگزارى هر چه بهتر اين رويداد مطبوعاتى قدردانى كرد و 
اين همراهى را گامى مهم در برگزارى پرشور جشنواره و توليد 
محتواى موثر و مفيد در حوزه صنعت نيشكر برشمرد.  مدير 
طبق  گفت،  پايان  در  نيشكر  توسعه  شركت  روابط عمومى 
رسانه  اصحاب  شركت،  اين  سايت  در  شده  فراخوان منتشر 
به دبيرخانه  شده  زمان تعيين  مدّت  را در  آثار خود  مى توانند 

جشنواره ارسال كنند.
بر اساس اين گزارش، جشنواره مطبوعاتى شهد رسانه يكى 
از رقابتى ترين جشنواره هاى مطبوعاتى استان خوزستان است. 
كشت و صنعت نيشكر حكيم فارابى ميزبان اولين دوره اين 
رويداد رسانه اى بود و دومين دوره نيز در كشت و صنعت نيشكر 

اميركبير برگزار شد.

خبر
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كه  مردى  ابدى  كوچ  از  سال  سى 
در  پژوهش  به  طولانى  سال هاى 
زمينه فرهنگ مردم ايران پرداخت 
و به استاد فرهنگ مردم ايران زمين 

مشهور است، مى گذرد.
سيدابوالقاسم  ايسنا،  گزارش  به 
ارديبهشت   نهم  شيرازى  انجوى 
آمد.  دنيا  به  شيراز  در   1300 سال 
دانشكده  در  را  عالى  تحصيلات 
حقوق دانشگاه تهران دنبال كرد و 
رشته  در  رفت،  سوييس  به  سپس 
ژنو  در  اجتماعى  و  سياسى  علوم 

تحصيل كرد و به ايران بازگشت.
انجوى شيرازى در سال 1318 با صادق هدايت آشنا شد. اين آشنايى 
سرآغاز پژوهش در فرهنگ مردم (فولكلور) بود. پس از شهريور 1320 
از  آورد.  روى  مطبوعاتى  و  سياسى  فعاليت هاى  به  رضاشاه  سقوط  و 
سال 1322 فعاليت هاى مطبوعاتى خود را آغاز كرد. در سال 1323، 
اين  توقيف  سال  تا  كه  شد  عهده دار  را  امروز  نبرد  روزنامه   سردبيرى 
روزنامه در آبان 1325 همچنان اين مسؤوليت برعهده  او بود. در سال 
1324، مدتى به انتشار روزنامه  افق پرداخت و در همين زمان، به جرم 
سخنرانى هاى تند و ضددولتى در مسجد شاه تهران، گرگان و مشهد، 
سال  آبان ماه  در  او  گرفت.  قرار  تهران  نظامى  فرماندار  تعقيب  تحت 
1325 پس از توقيف روزنامه  نبرد امروز به سوييس رفت و از آن جا 
به   1326 سال  در  شد.  پاريس  راهى  هدايت،  صادق  ديدار  قصد  به 
تهران بازگشت و مشغول تدريس در دبيرستان دارايى شد.  در همين 
زمان، سردبيرى روزنامه  آتشبار را عهده دار شد. در آن روزنامه، با درج 
مقاله هاى تند به انتقاد شديد از خانواده  پهلوى ادامه داد. او كه مدتى به 
جرم سخنرانى هاى ضددولتى تحت تعقيب قرار گرفت، پس از كودتاى 
28 مرداد 1332 دستگير و به مدت 14 ماه به جزيره خارك تبعيد شد. 
انجوى شيرازى تا سال 1334 در آن جزيره باقى ماند و خاطرات خود 

را از آن دوران در كتاب «تبعيدگاه خارك» نوشت.
از  است  مجموعه اى  كه  غزل»  عنوان «سفينه   با  كتابش  نخستين   
هشترودى  محسن  دكتر  مقدمه   با  فارسى زبان،  گويندگان  غزل هاى 
منتخبى  كه  دارد  نام  شمس»  «مكتب  او  كتاب  دومين  شد.  منتشر 
مولوى.  محمد  جلال الدين  مولانا  حال  و  پرشور  غزل هاى  از  است 
سپس به تصحيح ديوان حافظ روى آورد كه شهرت ويژه اى دارد. اين 
ديوان، داراى چند فهرست، كشف الابيات و كشف اللغات است. انجوى 
شيرازى از آن جا كه به فرهنگ ايران زمين دلبستگى بسيار داشت، كار 
صادق هدايت را در مورد گردآورى و تدوين فرهنگ مردم، دنبال كرد؛ 
صادق هدايت در سال 1312 طرحى را براى گردآورى آداب و رسوم 
همدلان  و  دوستان  از  كه  انجوى  كرد،  ارائه  ايران  مردم  فرهنگ  و 

او بود، راه هدايت را با جديت و 
دنبال  سرشار  عشقى  و  علاقه 
در  سال 1340  در  آن كه  تا  كرد 
برنامه خاص «فرهنگ مردم» و 
با نام مستعار «نجوا» در روزهاى 
ساعت 9  در  هفته   هر  سه شنبه 
و  كرد  آغاز  راديو  در  بعدازظهر 
سال   18 مدت  به   1358 سال 
اين برنامه را مرتبا اجرا مى كرد و 
در آن به بحث و گفت وگو درباره 
آداب  و  سنت ها  و  مردم  فرهنگ 
اين  مى پرداخت.  ايرانى  رسوم  و 
برنامه آنچنان مورد توجه و علاقه 
مردم قرار گرفت كه به عنوان يكى از بهترين برنامه هاى راديويى آن 
فرهنگ  گردآورى  براى  را  مردم  برنامه،  اين  در  انجوى  درآمد.  زمان 
عامه به يارى خواند و به يارى بيش از پنج هزار تن از مردم روستاها 
و شهرهاى دور و نزديك و گروهى همكاران از متخصصان فرهنگ 
مردم كه تربيت شدگان خود او بودند، توانستند بيش از 000/387/1 
فيش و 93 پرونده مربوط به جلوه هاى فرهنگ مردم را فراهم آورند 
كه گنجينه اى از آداب و رسوم مردم به شمار مى آمد. او در همين مدت 
توانست 10 كتاب درباره فرهنگ عامه تنظيم  كند كه عبارت بودند از: 
«فرهنگ مردم سروستان» از صادق همايونى، «بازى هاى نمايشى»، 
2 جلد كتاب «جشن ها و آداب و اعتقادات زمستان»، 3 جلد «قصه هاى 
ايرانى»، سه جلد كتاب درباره «مردم و فردوسى»، «مردم و شاهنامه 
فردوسى»، «مردم و قهرمانان شاهنامه»، «گل به صنوبر چه كرد» و 

«عروسك سنگ صبور».
و  راديو  سازمان  در  را  مردم  فرهنگِ  مركز  سال 1351  در  همچنين 
تلويزيون تأسيس كرد و گنجينه و موزه اى از فرهنگِ مردم با اشياء 
اهدايى مردم شهرها و روستاهاى كشور تشكيل داد. همچنين آرشيو 
نوار و صداى مركز فرهنگِ مردم و كتابخانه تخصصى فرهنگِ مردم را 
در اين مركز برپا كرد. انجوى از سال 1358 هم در خانه خود به تحقيق 

و پژوهش درباره فرهنگ مردم و ادبيات پرداخت.
كتاب هاى «تمثيل و مثل»، «تصحيح ديوان حافظ»، «فرهنگ مردم 
و طرز گردآورى و نوشتن آن»، «قصه هاى ايرانى»، «گذرى و نظرى 
در فرهنگ مردم» و «مكتب شمس» از ديگر آثار باقى مانده از انجوى 

شيرازى هستند.
برخى  زعم  به  شيرازى  انجوى  تصحيح  با  شيرازى  حافظ  ديوان 
حافظ شناسان كامل ترين ديوان است زيرا او گونه ها و روايات مربوط به 

اشعار حافظ را گردآورى و ارائه كرده  است.
سيدابوالقاسم انِجوى شيرازى بيست و پنجم شهريورماه 1372 از دنيا 

رفت و در گورستان ابن بابويه به خاك سپرده شد.

محمدعلى»  «محمد  ايرنا-   
داستان نويس در 75 سالگى در كانادا 

درگذشت.
به گزارش ايرنا، ژاله محمدعلى، خواهر 
اين نويسنده ضمن تاييد اين خبر گفت: 
او ساعت 2 بامداد جمعه (24 شهريور) 

به وقت ايران از دنيا رفته است.
ارديبهشت  هفتم  محمدعلى  محمد 
به  تهران  مولوى  خيابان  در   1327
دنيا آمد. در سال 1344 و هنگامى كه 
مشغول تحصيل در دبيرستان مروى 
بود علاوه بر نگارش چند نمايش نامه، 
سالنامه مروى را منتشر كرد. پس از 
اخذ ديپلم در سال 1349 به سربازى 
اعزام شد و در سپاه ترويج و آبادانى 
خدمت كرد. در همان دوران سربازى 
بود كه طرح هاى اوليه داستان هاى دره 
هندآباد گرگ داره و از ما بهتران شكل 

گرفت.
علوم  دانشكده  وارد   1353 سال  در 

سياسى و اجتماعى شد و سپس با ليسانس علوم سياسى و اجتماعى 
به استخدام سازمان بازنشستگى كشورى درآمد. محمدعلى از 1369 
به وزارت فرهنگ و آموزش عالى منتقل و در مركز اسناد و مدارك 
علمى كشور مشغول كار شد. در 1381 بازنشسته شد. نخستين كتابش 
را كه مجموعه داستانى با نام «دره هندآباد گرگ داره» بود در 1354 
منتشر كرد و در آن به شيوه اى واقع گرايانه به زندگى فقرزده روستاييان 

پرداخت. محمدعلى يكى از اعضا و 
شركت كنندگان جلسات داستان خوانى 
و داستان نويسى پنج شنبه ها با نظارت 
هوشنگ گلشيرى بود. از سال 1359 تا 
1361 سردبيرى فصلنامه اى به نام برج 
را به عهده داشت و پس از آن نيز كم 
و بيش با مطبوعات از جمله مجله هاى 
دنياى سخن و آدينه همكارى مى كرد 
و سه ويژه نامه شعر و داستان مجله 
آدينه به سردبيرى او منتشر شد. در 
مجابى،  جواد  همراه  به  سال 1364 
محمد مختارى و حميدرضا رحيمى 
جلسه شاعران سه شنبه را تشكيل داد.
از مهم ترين آثار او رمان «برهنه در 
داستان نويسى  جايزه  كه  است  باد» 
«يلدا» را نيز از آن خود ساخت؛ اثرى 
كه همچنين در ميان نامزدهاى نهايى 
جايزه منتقدان و نويسندان مطبوعات 
اين  به  نويسنده  اين  آثار  از  بود. 
عنوان ها مى توان اشاره كرد: مجموعه  
داستان هاى «بازنشستگى و داستان هاى ديگر» (1366)، «چشم دوم» 
(1373) و «دريغ از روبه رو» (1378) و رمان هاى «رعد و برق بى باران» 
(1370)، «نقش پنهان» (1370)، «باورهاى خيس يك مرده» (1376)، 
سال 1380)، «قصه   در  يلدا  تنديس  برنده   باد» (1379،  در  «برهنه 
تهمينه» (1382)، «آدم و حوا» (1383)، «جمشيد و جمك» (1383)، 

«مشى و مشيانه» و «جهان زندگان».

محمد محمدعلى 
داستان نويس درگذشت

روبان افتخار فدراسيون بين المللى
  هنر عكاسى به عكاس خوزستانى رسيد

توزيع كاغذ ايرانى ديباى شوشتر آغاز شد

در راستاى جهاد تبيين و ارج نهادن به تلاش هاى اصحاب رسانه؛

سومين جـشنواره مطبوعاتى «شـهد 
رسانه» برگزار مى شـود

انجوى شيرازى كه بود؟
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گفت وگو با مجيد توكلي كارگردان، درباره فيلم «عروسي مردم» سينما و حواشي پيرامون

طبقه متوسط جامعه درحال  ازبين رفتن است
تينا جلالي/ يكي از فيلم هايي كه امسال در اكران عمومي توانست گيشه قابل قبول كسب كند و مخاطب را به سالن سينما جذب كند «عروسي مردم» به كارگرداني مجيد توكلي است. قصه دختر 

و پسرجواني است  كه بدون دعوت و سرزده به مراسم عروسي مردم مي روند و همين موضوع اتفاقات پيش بيني نشده اي براي شان رقم مي زند. داستان اين فيلم به ظاهر مفرح اما زيرلايه هاي دردناكي دارد، موضوع اختلاف
 طبقاتي  و آدم هايي كه تلاش مي كنند از خود واقعي خود دور شوند و اداي آدم هاي طبقه مرفه را درمي آورند ؛جواناني كه اشتياق دارند زيست آدم هاي مرفه را تجربه كنند پس وارد عروسي لاكچري آنها مي شوند. 

با مجيد توكلي كه از فيلمسازان جوان سينماي ايران به شمار مي رود درباره مختصات فيلم «عروسي مردم» گفت وگويي انجام داديم، 
ضمن اينكه نظر او را پيرامون چالش هاي بي سابقه اين روزهاي سينماي ايران جويا شديم كه ماحصل اين مصاحبه پيش روي شماست.

   با نگاه به دو ساخته سينمايي شما (متولد65 و عروسي مردم) اين نكته به 
ذهن متبادر مي شود كه به سينماي قصه گو تعلق خاطر بيشتري داريد، موافقيد؟

سينما براي من تعريفي غير از قصه گويي ندارد. من سينما را با قصه تعريف كردن ياد گرفتم و 
به سينما علاقه مند شدم، فيلم هاي محبوب من در سينما كه با تماشاي آنها عاشق سينما شدم 
همه شان سينماي قصه گو بودند. از هامون، اجاره نشين ها، ليلا و اساسا آثار مهرجويي تا فيلم هاي 
ديگر. و وقتي سينما را شناختم به نظرم آمد بايد براي مخاطب قصه تعريف كرد. اساسا به نظرم بين 

سينما و قصه گويي جدايي نيست، همانطور كه بين سينما و ادبيات جدايي نبوده و نيست.
البته شما از فيلمسازاني هستيد كه از روزنامه نگاري و مستند سازي و فيلم كوتاه به سينما وارد شديد، 

در فيلم هاي مستندي هم كه ساختيد سويه هاي قصه گويي هم احساس مي شود.
راستش روزنامه نگاري خيلي در اين مسير به من كمك بزرگي كرد. بيشتر درگير قصه شدم. قصه 
آدم ها و زندگي شان. حتي وقتي سراغ مستند رفتم همين نگاه را داشتم، تلاش كردم با قصه موضوع 
را تعريف كنم. مهم ترينش مستند سلطان بود كه به قصه زندگي علي پروين پرداختم. در فيلم هاي 

كوتاهي كه تجربه كردم هم قصه حرف اول را مي زند.
   سوژه در ساخت فيلم سينمايي اهميت زياد دارد وقتي به سوژه اغلب فيلم هاي 
سينما نگاه مي كنيم يا تكراري هستند يا در قالب تصوير جذابيتي ندارند. اما دو 

فيلم سينمايي شما سوژه هاي جذاب و كمتر گفته شده اي دارد.
به نظرم اساسا حرف اول را در هنر ايده مي زند، در حال حاضر همه چيز در دنياي هنر روي ايده 
متمركز است. نه تنها سينما، حتي در هنرهاي تجسمي و تئاتر و ديگر هنرها، ايده بايد جذاب باشد 

براي همين تلاشم در ساخت فيلم ها، ابتدا ايده جذاب و بكر بود.
   معمولا ايده ها را از كجا به دست مي آوريد؟

راستش تا اينجاي كار براي من رسيدن به ايده فيلم، تجربيات و مشاهداتم در زندگي بوده. 
قصه هايي در اطرافم اتفاق افتاده يا تجربه كردم. متولد 65 و عروسي مردم هم در ادامه 
همين تجربه هاي زيستي بود. در متولد 65 از شيطنت  هاي دوران جواني خودم وام گرفتم، از 
بازيگوشي هايي كه داشتم استفاده كردم. در فيلم «عروسي مردم» هم همينطور. با آدم هايي در 
زندگي خودم برخورد داشتم كه سرزده به عروسي هاي مردم مي رفتن و اين شده بود تفريح شان.

   مشخصه هايي كه در هر دو فيلم شما ديده مي شود پرداختن به طبقه 
متوسط رو به پايين و ميل و اشتياق آنها به قرار گرفتن در طبقه مرفه جامعه است.

هر كارگرداني پرداخت خود را در سوژه هايي كه انتخاب مي كند، دارد، براي من در طرح 
قصه هايم فاصله طبقاتي بسيار مهم بود. فيلم متولد 65 در لايه هاي رويي فيلم مي بينيم كه 
دختر و پسري تصميم مي گيرند براي تفريح مردم را سر كار بگذارند. اين قصه ظاهر فيلم ما را 
تشكيل مي دهد اما در لايه هاي زيرين، فاصله طبقاتي است كه هدف و مقصود من است. وقتي 
با جميله دارالشفايي (نويسنده) صحبت مي كرديم، مي ديديم آدم هاي زيادي هستند كه چنين 

لحظاتي را تجربه كردند.
   وارد خانه هاي مردم شوند؟

دقيقا. دختر و پسرهاي جوان زيادي را مي شناختم كه به عنوان خريدار بنز يا حتي پورشه وارد 
بنگاه هاي فروش ماشين مي شدند و ژست خريدار به خود مي گرفتند و حتي تا پاي معامله هم 
مي رفتند، چنين جوان هايي زياد هستند كه مي خواهند اداي طبقه ديگر را در بياورند. بعد از 
اينكه فضاي مجازي گل كرد و اينستاگرام شكل گرفت چيزي كه براي من جالب بود اين 
بود كه آدم ها در اينستاگرام خود واقعي شان را نشان نمي دانند و اغلب تصويري از خود و 
زندگي شان ارايه مي دادند كه واقعي نبود. دختري را مي ديدم كه كنار بي ام و و ويلاهاي 
مجلل در شمال كشور عكس منتشر مي كند اما وقتي به زندگي واقعي آنها نگاه مي كردي، 
مي ديدي در منيريه زندگي معمولي دارد. نكته مهم براي من اين بود كه آدم ها مي خواهند 
جاي طبقات ديگر زندگي كنند و اين چالش براي من جذاب بود. پرسش اصلي براي 
من اين بود كه چرا آدم ها نمي خواهند خودشان باشند؟ اصلا مساله اصلي براي خودم بود 
كه چرا آدم ها از خودشان فرار مي كنند و به طبقه ديگر متوسل شوند؟ مگر خود واقعي و 

زندگي كه در آن هستند چه مشكلي دارد؟
نكته  اين  كه  است  مهمي  نكته  جوانان،  شبانه  زيست  نداشتن     البته 
عروسي  در  سرزده  حضور  همچون  جوانانه اي  شيطنت  و  تفريح  لابه لاي 

آدم هاي غريبه در فيلم روايت مي شود.
بله. در «عروسي مردم» بحث اختلاف طبقاتي را ادامه دادم اما اولين نكته اي كه در فيلم 
عروسي مردم فكر مي كردم اين بود كه جوانان زيست و تفريحات شبانه ندارند و اين نكته 
ذهنم را درگير كرد. با خودم مي گفتم اگر دختر و پسر جواني بخواهند كمي تفريح كنند چه 
كاري مي توانند بكنند؟ جز اينكه كنسرت يا سينما بروند كه آن هم مگر چقدر مي تواند تداوم 
داشته باشد؟ يا اينكه در خانه هم جمع مي شوند و مهماني مي گيرند. روراست بخواهيم بگوييم 
تنها تفريح جوانان، مهماني يواشكي آنها باهم است. به اين سوژه مدت ها فكر كردم و در 
نهايت باز رسيدم به زندگي آدم هاي واقعي خودم. ديدم چقدر آدم در اطراف مي شناسم كه به 
همين دلايل شب ها بدون دعوت به مراسم عروسي مردم مي روند براي تفريح و خوشگذراني 

مي روند يا براي اينكه مدتي خودشان را جاي طبقه ديگر بدانند.
البته عدم تفريح جوانان خصوصا در شرايط فعلي جامعه اهميت زيادي دارد ولي هويت باختگي و 

دوري جوانان از خود واقعي بسيار دردناك است.
در واقع در فيلم «عروسي مردم» ما به آسيب شناسي موضوع تفريح جوانان مي پردازيم، ضمن اينكه 
در زيرلايه هاي فيلم دوباره بحث اختلاف طبقاتي مطرح مي شود. جواناني كه اشتياق دارند زيست 

آدم هاي مرفه را تجربه كنند پس وارد عروسي لاكچري آنها مي شوند. شايد باورتان نشود كه چه 
آدم هايي در تهران زندگي مي كنند كه از نحوه زيست خود و اختلاف طبقاتي ناراضي هستند كه 

روح مان خبر ندارد. فاصله طبقاتي در كشور بسيار زياد شده است.
   در اين شرايط بحران اقتصادي به نظر مي رسد فاصله طبقاتي بيشتر هم 

شده است.
هر سال بيشتر و بيشتر مي شود و نكته مهم اين فاصله آنقدر زياد شده كه تقريبا طبقه متوسط 
جامعه درحال از بين رفتن است و اين براي يك كشور فاجعه است. طبقه متوسط يعني آدم هاي 
متفكر، كتابخوان، صاحب انديشه، وقتي اين طبقه در ميان مردم از بين برود بحران بزرگي براي 

جامعه ماست.
   در فيلم «عروسي مردم» يا حتي در «متولد65» رگه هاي طنز هم ديده 

مي شود، اين تعمدي بود؟
تمام لحظه هايي كه در فيلم است عين واقعيت جامعه و مردم ما است، من شيفته اجاره نشين ها 
هستم. فيلم محبوب من است. شما ببينيد يك بحران در فيلم چطور طنازانه روايت مي شود. در 
حال حاضر همه ما روزهاي خاكستري را سپري مي كنيم، يكجور بلاتكليفي به لحاظ بحران شديد 
موجود در كشور را تجربه مي كنيم اما از آنجايي كه مردم عجيبي هم هستيم خيلي برايم جالب است 
كه در سطح شهر مردم همه باهم در حال شوخي با مسائل هستند، در كنار نگراني اي كه همه داريم 
اما شوخ طبعي مردم برايم هميشه جالب بوده، هيچ جامعه اي مثل مردم ما نيست كه در اوج بحران 
با طنازانه ترين رفتار باهم شوخي كنند. همه مردم كشورها بحران كرونا را داشتند اما براي ما كرونا 

انگار خاطره بود، خاطرتان هست چگونه در اوج بيماري در بيمارستان مي رقصيدند؟ همه ناراحت 
بودند اما شوخ طبعي زيادي داشتند. از اين حيث نظرم اين است كه در شرايط عمومي شوخي و 
طنز جزو لاينفك زندگي مردم ماست. من هم ترجيح مي دهم اين شوخ طبعي در لايه هاي فيلمم 
جريان داشته باشد. مگر اينكه موضوع و موقعيت فيلم ايجاب نكند. مثل فيلم سومم به اسم عزيز 
كه هيچ رگه طنزي در آن وجود ندارد چون شرايط قصه و موقعيت داستان ايجاب مي كند كه كار 

كاملا جدي باشد.
   اينكه شما مي گوييد رگه هاي كمدي در اثرتان استفاده مي كنيد ممكن است 
همين موضوع باعث شود فيلم در نظر بعضي منتقدان و روشنفكران، جدي گرفته 

نشود، نگران قضاوت ها و خط كشي ها نيستيد؟
من خيلي به حرف  ها و اينكه درباره فيلم و فيلمساز چه قضاوتي مي كنند فكر نمي كنم. كما اينكه 
فيلم سوم من اساسا جهان ديگري دارد. هيچ ارتباطي به دو فيلم قبلي من ندارد. ولي حال و روزم به 
گونه اي بود كه بايد «عزيز» را مي ساختم. به اين فكر نمي كردم كه مثلا فلان آدم يا فلان گروه در 
سينما بگويد فلاني مسير فيلمسازي اش را تغيير داد يا هرچيز ديگر. فقط به آنچه دوست دارم متمركز 
مي شوم و تلاش مي كنم همان را بسازم. خوب بسازم. به هر قيمتي هم فيلم ساختن را دوست ندارم. 
همه نظرات براي من محترم هستند، ولي ساخت فيلم خوب و راضي نگاه داشتن مخاطب براي 
من اولويت است... . اصلا كاري به اين خط كشي فيلمسازان معنا گرا و فيلمساز سينماي بدنه ندارم.

   البته ميل به تجربه گرايي در كارهاي شما ديده مي شود، از دبير اجرايي 

جشنواره   قصه گويي گرفته به عنوان مشاور كارگردان برنامه «مهموني» تا
كليپ هايي كه براي بزرگان سينما مي سازيد دربرگيرنده اين نكته است.

تمام اين حوزه ها در فرهنگ و هنر خلاصه مي شود و همه به هم مربوط است، چه جشنواره
قصه گويي كانون پرورش فكري كودكان و چه حوزه هاي ديگر، تنفس در اين فضا براي من حس
تجربه دارد. ضمن اينكه ما فقط يك ايرج طهماسب در سينماي ايران داريم و من از هر فرصتي

براي اينكه كنار او باشم و ياد بگيرم استفاده مي كنم.
   كمي در مورد فيلم جديدتان، «عزيز» صحبت مي كنيد؟

به چند نكته اكتفا مي كنم كه «عزيز» يك ملودرام اجتماعي است و ربطي به ديگر فيلم هاي من
ندارد، اصلا جهان ديگري است و از بابت اين تفاوت بسيار خوشحالم. حتي فضاي فيلم خارج از

تهران است.
   جناب توكلي، سينماي ايران اين روزها بحران هاي عجيبي را پشت سر
مي گذارد، پيچيدگي در سينما زياد شده از يك طرف فيلم هاي زير زميني يا
قاچاق فيلم ها، از طرف ديگر بيكاري و مشكلات معيشتي و... نگراني ها را زياد

كرده تحليل شما به عنوان فيلمساز جوان از اين شرايط چيست؟
قبول دارم كه شرايط سينماي ايران اين روزها عجيب و غريب است. خانم رخشان بني اعتماد يك
جمله درخشاني در فيلمش دارد كه همچنان بعد از گذشت سال ها كاركرد دارد. اينكه هيچ فيلمي
در كمد نمي ماند و بالاخره ديده مي شود. هيچ اثري در پستو نمي ماند. به نظرم اين جمله اين روزها
دارد رنگ واقعيت به خود مي گيرد.  اي كاش بپذيريم پروسه صدور پروانه ساخت سازوكار درستي
براي مديريت چرخه سينما و اداره اكران نيست. به اين بلوغ برسيم كه ما همه فيلمسازان به
حساسيت ها واقفيم. بايد به اين نكته اهميت دهيم و قواعد دستوري را از سينما حذف كنيم. اصلا
متوجه نمي شوم چطور مي شود 7 نفر دور هم بنشينند و تصميم بگيرند فلان فيلمساز اينگونه
فيلم بسازد يا فلان فيلمساز اين نكات نبايد در فيلمش باشد. خيلي غم انگيز است. چنين رفتاري
هيچ جوره با منطق جور در نمي آيد. شما با چه متر و معياري براي مسعود كيميايي با اعتباري
كه دارد خط و مشي مشخص مي كنيد. يا به او نكات اصلاحي را گوشزد مي كنيد. اصلا آن
چند نفر با چه معياري انتخاب مي شوند؟ به نظرم بايد از چنين موارد دستوري عبور كنيم چرا
كه بدانيم نسل آينده اصلا و ابدا به قاعده و قوانين اينچنيني پايبند نيست و اعتقادي هم ندارد.
اگر جلوي اين ماجرا گرفته نشود وضع بد و بدتر مي شود. به راه هاي ديگري مي توان فكر كرد.
وقتي قانون پروانه ساخت برداشته شود ديگر اينجا مسووليت تهيه كننده پررنگ مي شود و بايد
تهيه كننده پاي اثرش بايستد و براي اثرش در اكران بجنگد. ولي اينكه چند نفر در دولت هاي
مختلف با سليقه هاي مختلف براي آينده فيلمسازان تصميم بگيرند و بگويند اين را بساز آن را
نساز به نظرم روش درست و كارآمدي براي چرخه سينما نيست. خروجي هم مي شود همين
وضعي كه مي بينيم. معتقدم در اين مورد به خصوص آنقدر بايد حرف بزنيم و تحليل ارايه دهيم

تا تصميم به حذف آن از چرخه فيلمسازي گرفته شود.
   در چند وقت اخير به دليل پوشش متفاوت بازيگران، شاهد بيكاري تعداد
زيادي از آنها بوديم، همچنان بعضي ها ممنوع الكار يا ممنوع التصوير هستند،

نظر شما چيست؟
ببينيد؛ تجربه تمام سال هاي سينماگران نشان داده كه خط و نشان كشيدن راه به جايي نمي برد،
با تحكم و دستوري صحبت كردن هيچ مساله اي جواب نمي دهد كه اگر جواب مي داد در همه
اين سال ها خط و نشان كشيدن ها بايد جواب مي داد. ما واحدهاي سال 88 را پاس كرديم. دولت

وقت جواب گرفت؟
درحالي كه گفتمان به شكل ديگري بايد حاصل شود، تاريخ گواه بر اين است كه ادبيات
دستوري هميشه برعكس جواب داده، مديريت هنر دقيقا مثل يك خانواده مي ماند آيا پدر و مادر
به زور مي توانند به بچه خود بگويند كاري كند؟ اگر هم آن بچه كار را انجام دهد نتيجه خوب
و ماندگاري حاصل مي شود؟ تعامل و گفت وگو اگر نتيجه منفي هم داشته باشد در آخر بازي
برد - برد حاصل مي شود. تا زماني كه اين ادبيات در سينما باشد بايد و نبايد ها تعيين كننده باشد

هيچ دردي دوا نمي شود.
   تعامل و گفت وگو و همدلي با اهالي هنر نكته بسيار مهمي است كه البته

وظيفه اصلي دولت ها تعامل و همدلي است.
ما چه بخواهيم چه نخواهيم با دولتي مواجهيم كه فرهنگ اولويت اصلي اش نيست. اينكه در
ايام انتخابات جزو اولويت هاي اصلي دولت مي شود موضوعي است كه به آن عادت كرديم.
بي علاقه بودن دولت فعلي به فرهنگ بيشتر از دولت هاي قبلي است و اين ماجرا ضربه

اساسي به همين همدلي زده. راه گفت وگو را تنگ تر مي كند.
الان چند سال است مي خواهد مردم را مقابل سلبريتي ها قرار دهد. اينكه مردم در مقابل
چهره هاي محبوب هنري خود قرار بگيرند به نفع هيچ كس نيست و پيامد هاي خوبي ندارد،
از افشاي دستمزد هاي كلان و ماليات گرفته و هزار ماجرا و داستان ديگر ... مي خواهند
دودستگي ميان هنرمندان و مردم به وجود بياورند كه در بخش هايي موفق هم شدند اما
پايان خوشي براي هيچ كسي ندارد. در كل خانواده سينماي ايران بگرديد سرجمع فقط 20
نفر از عوامل سينما هستند كه ترنور مالي آنها در سال بالاست بقيه اهالي سينما مثل تمام
مردم جامعه مشكلات خاص خودشان را دارند و با گرفتاري هاي خودشان دست و پنجه
نرم مي كنند چرا به اين نكات كسي اشاره نمي كند؟ و فقط همان 20 سلبريتي را مدام همه
مي بينند؟ كاملا مشخص است كه مي خواهند سينما و اهالي سينما را در ذهن مردم خراب كنند

اما تلاش بي فايده است چرا كه مردم هنرمندان شان را دوست دارند.


